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j  z iskolákban és a munkahelyeken lezaj- 
lottak a vezetőségválasztó és küldöttvá

lasztó taggyűlések, a községek, városok, ke
rületek küldöttei is tanácskoztak szükebb te
rületük feladatairól és most néhány nap 
múlva munkához látnak a kongresszusi kül
döttek.

A KISZ-tagok és KISZ-vezetők itt az egye
temen és szerte az országban nagy várako

zással tekintenek a kongresszus elé. Azt vár
ják, hogy a KISZ eddig m egtett útját, tár
sadalmunkban betöltött szerepét elemezve, 
az elmúlt időszak tapasztalatait felhasználva 
kijelöli a következő négy év feladatait és 
megmutatja a KISZ eredményes munkájának 
feltételeit.

A mostani kongresszus egy olyan négyéves 
szakaszt zár le, m elyben népünk számára el
ső számú feladattá a szocializmus teljes fel
építése vált. Ebben kellett megtalálnia he
lyét a KISZ-nek is, ezt tükrözte a megelőző 
kongresszusokon kitűzött jelszó: munkával, 
tanulással a szocializmus teljes felépítéséért. 

|  fjúságunk és ifjúsági szervezetünk együtt 
* fejlődött társadalmunkkal, tudata, szel

leme népünk politikai öntudatával. Fiatal
ságunk politikailag egységes és ennek az 
egységnek alapja a szocializmus. A zt értjük  
ezen, hogy, bár a mai fiatalok nem rendel
keznek személyes élménnyel a tőkés földes
úri Magyarország életéről, sem a proletárdik
tatúra megmentéséért folyó politikai harcok
ról, azt világosan látják, hogy ez a társada
lom tanulási és munkalehetőséget adott szá
mukra, s boldogulásuk kulcsát saját kezükbe 
te tte le, ezért a szocializmust magukénak 
vallják. A z ifjúság jobbik fele tudatosan vál
lal munkát és áldozatot naponta, munkapa
dok, tervezőasztalok m ellett s az iskolák fa
lai között a szocializmus építéséért. És tízez
rek mozdulnak meg, hogy termővé te lt föl
dek, felépült gyárak, erőművek, gyümölccsel 
megrakott exportszerelvények dicsérjék a 
KISZ társadalmi munkaakciókban részt vevő 
fiatalok keze munkáját.

Ha jövendő feladataink meghatározása cél
jából m érjük fel helyzetünket, nem elegen
dő csupán az eredmények elsorolása. Az ak
tív, öntevékeny fiatalok m ellett vannak olya
nok — éppúgy, mint az idősebbek között —, 
akik számára a munka és a tanulás pusztán  
kényszerű kötelesség, sőt, vannak, akik „vál
lalja más a nehezét” jelszóval csak az ered
m ényekből kérnének részt. Eredményeinkre 
való hivatkozással nem feledkezhetünk meg 
az ő nevelésükről.

KISZ-vezetők és KISZ-tagok panaszkodnak 
passzivitásra. Félsikerű szervezések, unalmas 
taggyűlések jelzik  sok szervezetben ezt a 
passzivitást. Sok fiatal KISZ-tagsága formá
lissá vált, nem kér és nem vállal részt a 
szervezet feladataiból.

Ő szintén kell erről szólni, mert tudomá
sul vételük alapvető feltétele kijavítá

suknak, és m ert KISZ-tagjaink joggal vár
nak el őszinteséget.

Mi a passzivitás oka?
A nagy taglétszám  — mondják sokan, és 

ezzel megoldottnak tekintik  a kérdést, ki
mondva az ítéletet egyben a munka további 
lehetőségeire is. Ha el is fogadjuk, hogy ha 
az általános iskolát végzett fiatal csak tag
könyvet kap, de megbízatást, foglalkozást, 
rendszeres szervezeti életet nem, tagkönyve 
nem sokat ér, akkor is tudomásul kell ven
nünk, hogy a KISZ-nek — szervezeten belül 
vagy azon kívül — a magyar fiatalság töme
geit kell nevelni, szervezni, eszméket adni 
nekik, feladatokat kijelölni számukra. Ha va
lóságos feladatokat adunk, m elyek megoldá
sára a fiatalok képesek is, ha ezt reálisan 
értékeljük, nem fukarkodva a dicsérettel, ha 
az kijár, de ugyanakkor a bírálattal és a fe- 
lelősségrevonással is élünk, akkor nem elsőd
leges kérdés, hogy a szervezetnek hány tag
ja  van. A  nagyobb szervezet persze nagyobb 
munkát és felelősséget jelent, de ezt az if
júsági szervezetnek vállalnia kell.

D e milyen feladatokat adhat a KISZ, m i
kor már gyűléseinket nem rejtett tisz

tásokon tartjuk, mint KIMSZ-es elődeink, 
nem kell az iskolák államosításáért tüntet
nünk, s taggyűléseink témája sem az ellen- 
forradalmi hírverések leleplezése? Van-e har
ci feladat ma, a te ttre  kész fiatalok számá
ra?

Minden bizonnyal. Igazat mondunk, ha azt 
mondjuk, hogy a mindennapi munka és a 
tanulás is az. De ne csodálkozzunk, ha a fia
talok ezt í g y  csak elcsépelt szólamnak tart
ják. A z általános, a mindennapi feladatnak 
konkrét tartalmat kell adni, s egyszeri kam- 
•pánymunkának is célt, értelmet. Sok mér
nök, bölcsész, közgazdász hallgató érezte 
munkáját, hivatását sokkal reálisabbnak, 
amikor az elm últ évek tél végi falujárásáról, 
kétheti önálló, felelősségteljes munka után

tért vissza az egyetemre. Milyen büszkeséget 
éreztek a táborozok, m ikor a turnus végén 
két kilom éternyi csatornán nézhettek végig a 
töltésről. De nem kis bosszúságot és kiáb
rándultságot okozott egy építkezésen, ha a 
minap kiásott gödröt kellett betemetni. A 
fiatalok nagyon kritikusak!

P olitikai harc-e ma fellépni a pazarlás, a 
szakmai szűklátókörűség ellen? Politikai 

harc-e elérni egy újítás gyors bevezetését, 
egy helytelen intézkedés megváltoztatását, 
jobban megszervezni a munkát, kihasználni 
a kapacitásokat, legyőzni a bürokráciát? Igen, 
politikai harc, m elytől nemcsak a dolgozók 
munkakedve, hangulata függ ma, hanem hol
napi iskoláink, lakásaink függnek tőle, ru
hánk minősége, a kenyér fehérsége múlik 
rajta.

Érdemes-e a fiataloknak részt vállalni eb
ből? Nem kétséges, hogy igen. De akkor har
ci feladat úgy tanulni, hogy az egyetemen el
töltö tt évek alapos felkészülést jelentsenek a 
gyakorlati munkára.

E gyetemünkön ebben az évben a kong
resszusra készülés jegyében kezdtük  

meg a KISZ-munkát. A taggyűlések, a kari 
és egyetemi küldöttgyűlések őszintén, kriti
kusan és önkritikusan foglalkoztak eddigi 
KISZ-munkánk eredm ényeivel és hibáival 
is. Eddigi munkánk pozitív vonása volt, hogy 
nagy súlyt fek te tett a tanulásra. A tanulást 
továbbra is legfontosabb feladatunknak kell 
tekintenünk s a KISZ-vezetőknek, aktívák
nak sokkal bátrabban, határozottabban kell 
fellépni a hanyag, rosszul tanuló, kötelessé
güknek eleget nem tevő hallgatókkal szem 
ben, s határozottan, igazuk tudatában kell 
kiállnunk a politikai vitákban is. így  érhet
jük el, hogy a hallgatók többségére ható po
z itív  befolyás megsemmisítse a kedvezőtlen  
ráhatásokat.

Ez a félév az elmúlt időszak hullámvöl
gye után a KISZ-munka fellendülését is 

hozta. A KISZ-vezetők és aktivisták ambí
cióval láttak munkához. Sok hallgató ve tt 
részt társadalmi munkában az ősszel, meg
élénkült a kultúrcsoportok tevékenysége és 
jó l sikerült kari klubesteket rendeztek; csak
nem 2 00  em bert foglalkoztatnak a nyelvi 
körök, szervezettebb formában folyik a kül
földi ösztöndíjas hallgatókkal való foglalko
zás és m egkezdődött a kapcsolatok felvétele  
a külföldi társegyetemek testvérszervezetei
vel.

Ez nem jelen ti azt, hogy sikerült felszá
molni egyetemünkön a szervezeti életben a 
passzivitást. De már eddig is sok fiatal talált 
olyan elfoglaltságot a KISZ-ben, am it szíve
sen végez. Gondoskodnunk kell róla, hogy 
ők ne veszítsék el a kedvüket s mind töb
ben vállaljanak hasonló munkát, 
jy- övetésre méltó annak a terv-matematika  
Í V  szakos hallgatónak a példája, aki minden 

külön megbízás nélkül elvállalta alsóbb éve
sek konzultálását. Többek között így is te
het ki-ki valam it saját területén olyan napi 
dolgokért, mint például az oktatási reform, a 
szakemberképzés színvonalának emelése. 
Van más lehetőség is. A kerület üzemeiben  
sok helyen működik a fiatal műszakiak és 
közgazdászok tanácsa, többnyire közgazdá
szok nélkül. Milyen hasznos lenne, ha néhány, 
egyetemen tanult statisztikai mutatót, vagy 
elemzési m ódszert igyekezne meghonosítani 
egy harmad-negyedéves ipar- vagy pénzügy
szakos hallgató, és m ennyit tanulhatna a 
gyakorlati problémákból, ha itt vállalna tár
sadalmi munkát.

Most terjesztettük a KISZ Központi Bi
zottsághoz az idegenforgalom feletti védnök
ségvállalásra vonatkozó javaslatunkat. Ha a 
kongresszus elfogadja, a szervezésben való 
részvállalás jó lehetőséget ad egy belkeres
kedelmi szakosnak, hogy a gyakorlatban pró
bálja ki és gyarapítsa vendéglátóipari szak
ism ereteit vagy az általános szakosnak nép- 
gazdasági szemlélet elsajátítására és szerve
zőkészség kialakítására.

A jövő oktatási évben részt vállalhatunk az 
üzemek és a középiskolák politikai oktatásá
ban.

Csak néhány lehetőség. Biztosan találha
tunk még másokat.
jvi em kell félnünk a passzivitástól, ha olyan 

l  V munkát adunk, m elynek értelmét, cél
já t látják KISZ-tagjaink, s ha a munka ará
nyában az elismerést is megkapják.

Számolnunk kell programunkban a fiata
lok jogos igényével, építeni kell öntevékeny
ségükre. Biztosítani kell szervezeti életünk
ben a demokratizmust, formájában és tartal
mában is, a kritikának nemcsak a jogát, ha
nem az értelm ét is. Mindezeken keresztül a 
mostani kezdeti fellendülés élénk szervezeti 
életté és hasznos mozgalmi munkává terebé
lyesedhet.

Goldperger István

A Mező Imre kollégiumban ünnepi szolidaritási gyűlé
sen emlékeztek meg a Nemzetközi Diákiíjúsági Napról. Részt 
vett az elnökségben dr. Rudolf Holcik, a Csehszlovák Kultúra 
igazgatója. Ünnepi beszédet mondott dr. Boros Ferenc, a 
Párttörténeti Intézet munkatársa. Az alábbiakban részlete
ket közlünk beszédéből.

A Magyar Kommunista 

Ifjúsági Szövetség dec. 
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Rózsa Ferenc
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1939. november 16-ról 17- 
re virradó éjszaka a Prága 
köré vont SS-alakulatok, 
együttműködve a Gestapóval, 
meglepték, elfogták és kivé
gezték a Csehszlovák Diák
ifjúsági Szövetség vezetősé
gének több tagját, tekintet 
nélkül világnézeti meggyőző
désükre. Feldúlták az egye
temisták és főiskolások ott
honait, a diákszállókat.

Politikai könyvhét egyetemünkön

Az aulában elhelyezett asztalnál dr. Háy László, dr. Szabó Kálmán és dr. Csikós-Nagy 
Béla dedikálták könyveiket. Akinek éppen nem volt munkája, az a többiek ténykedését 
figyelte. (Foto: Száva)

November 17-én plakátok 
jelentek meg Prága utcáin, 
amelyeken a náci hóhérok 
közzétették, hogy 9 egye
temista funkcionáriust agyon
lőttek és 1200 hallgatót a 
Berlin közelében levő kon
centrációs táborba szállítot
tak. Még aznap bezárták a 
cseh főiskolákat és egyeteme
ket.

Miért történt mindez?
7 Amikor 1939. március 15- 
^én a német, fasiszták befejez- 
 ̂ték a csehszlovák állam fel- 
 ̂számolását, Csehországot, 
 ̂Morvaországot megszállták, 
 ̂sárba tiporva a cseh nép em- 
 ̂béri jogait — éppen az if jú- 

Í ság, a diákifjúság volt az, 
gamely legérzékenyebben rea- 
 ̂gált az eseményekre. 

i  A novemberi megtorló ak- 
í  ció célja az volt. hogy ele- 
í  jót vegyék a cseh nép anti- 
 ̂fasiszta harcának, a nemzeti 

i ellenállás kiszélesedésének.
% E jelentős megmozdulás ha- 
í tása a nemzetközi életben is 
f megmutatkozott. A kibonta- 
í kozó összefogás külön érde- 
|m e, hogy ekkor még a német 
 ̂fasizmus erejének teljében 

í volt. Az ifjúság jól érzékel- 
jte , látta, hogy ilyen körül- 
£ mények között a különbségek 
} mellőzésével egybe kell forr- 
Sni a fasizmus ellen. Több 
í ország emigráns diákképvise- 
£ lői Londonban megbeszélé- 
$ seket folytattak az angol 
J diákvezetőkkel, majd 1941- 
\ ben a cseh diákság képvise- 
J lőinek javaslata nyomán, a 
í londoni Caxton Hallban, no- 
C vember 17-ét nemzetközi 
\ diákifjúsági nappá nyilvání- 
\ tották.
\ A csehszlovák ' diákok el- 
I len.ill.isj, • .'Imi esc-

• ímssB
ff'- -;x.
\ 1

■ -
t
\ lyeik alig voltak, mégis je- 
\ lentős esemény. Egy nép el- 
5 keseredéséből, igazságérzeté- 
! bői fakadt, s példamutató 
! volt az egész világ ifjúsága 
! számára.

^ \\\\\\\\\\\V \\\\\\V ^ \\\\\\\\\^ ^

I TÁJÉKOZTATÓ
Az 1964—1965-ös tanév első félévének utolsó tanítás 

 ̂ napja, valamennyi tagozaton december 19.

|  Vizsgaidőszak
A nappali hallgatók vizsgaidőszaka: december 21.—ja 

 ̂nuár 30. Utóvizsgaidőszak: február 1—15.
Az esti, levelező hallgatók, valamint a mérnök-közgáz 

 ̂dászok és kiegészítő tanárszakosok vizsgaidőszaka: decem 
í  bér 21.—február 15. Utóvizsgaidőszak: február 16.—27.
í  *Előrehozott vizsga a Művelődésügyi Miniszter 122/196- 
f  (M. M.) utasításának 50. §. értelmében valamennyi tagozató: 
 ̂a tanszékvezető engedélye alapján az előadások befejezés 

£ után lehetséges. Ez azt jelenti, hogy a nappali hallgatók ese 
 ̂ tében előrehozott vizsgára lehetőség nincs, mert az előadásol 

y' befejezését a vizsgaidőszak közvetlenül követi. (Éppen 
 ̂ vizsgaidőszak kiterjesztése szolgálja a hallgatók vizsgaterhe 
 ̂ lésének egyenletesebbé tételét.)

Esti, levelező hallgatók vonatkozásában ugyanez áll azok 
 ̂ ra a tárgyakra, amelyekből az utolsó foglalkozás decembe 
 ̂ 19-én kerül megtartásra. Abban az esetben, ha az előadásol 

i  korábban fejeződnek be, vagy a tárgyból egyébként sinc 
f előadás, a minisztériumi utasítás értelmében az esti, levelez 
% hallgatóknál mód nyílik előrehozott vizsgaidőpontok megje 
^lölésére.

Vizsga jelentkezés
A nappali hallgatók december 14—17. között délután 

 ̂órától jelentkezhetnek vizsgára.
A gazdaságtörténet, technológia és áruismereti, jogi é 

 ̂a világgazdasági tanszéken a nappali hallgatók vizsgára je 
 ̂ lentkezése már december 12-én, 8 órától lehetséges.

Ajánlatos, hogy a nappali tagozat hallgatói cgy-eg; 
 ̂ tárgyból csoportosan vizsgázzanak; ez esetben jelentkezésül 

í  a csoportbizalmi vagy annak helyettese bejelentésével tör 
 ̂ténhet.

/  Az esti tagozatos és a budapesti mérnök-közgazdász hall 
% gatók december 8—15. között személyesen vagy telefonon je 
 ̂ lentkezhetnek.

A levelező hallgatók és a vidéki mérnök-közgazdászo! 
 ̂vizsgajelentkezése a fenti időszakban az érdekelt tanszékek 
 ̂hez intézve írásban történik.

A kihelyezett esti tagozatok hallgatóinak vizsgáztatása 
£ a november 16-i Rektori Tanácsülés határozata alapján, ; 
 ̂most következő vizsgaidőszakban, a tagozatok székhelyén 

í  egyetemünk oktatói végzik.

\  *A második félév első tanítási napja: 1965. február 8.
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Nemrégiben mondotta valaki egy beszélgetés során: i
— Én szívesen végeznék társadalmi munkát, de — j 

tudod — nem hiszem, hogy a lapátolással több hasznot ho
zok a népgazdaságnak, mintha mostanáig felszedett szak
tudásommal segítek valamilyen közgazdasági probléma 
megoldásában. Biztosan szükség lenne ránk. Nézd csak 
meg, hány helyen számolnak gazdasági mutatókkal, hány 
helyen alkalmazzák a közgazdaságtudományok legújabb 
eredményeit. Ha nekünk lehetőségünk lenne, elméleti tu
dásunk mellé, közgazdasági jellegű társadalmi munkával 
már egyetemi éveink alatt gyakorlati tudást szereznénk, én I 
azt hiszem, ez nagyobb hasznára lenne a népgazdaság
nak . . .

Anélkül, hogy a fenti nagyon érdekes megállapítássá! 
vitába szállnánk. vagy helyességét alátámasztanánk, úgy 
véljük szorosan hozzá kapcsolódik belkereskedelmi szakos j 
hallgatóink kezdeményezése, az idegenforgalom feletti véd- | 
nökségvállalás, különösen az, hogy a védnökségben, annak 
közgazdasági, szakmai vonatkozását illetően, hallgatóink ki- 
émelkedő szerepet vállalhatnának.

És az idegenforgalom mellett, jócskán akad még olyan 
népgazdasági terület, ahol szakmai gyakorlatnak is beillő 
társadalmi munkára van lehetőség. Az biztos, hogy szükség 
lenne ránk.

Akkor miért ne lehetne megvalósítani?

K itü n te te ttje in k
November 7-én, a Nagy Ok

tóberi Szocialista Forradalom 
47. évfordulója alkalmából 
eg\ etemünk két kiváló okta
tója kapott kormánykitünte- 
tést. Farkas Sándor elvtárs, a 
tudományos szocializmus tan
szék vezetője a Munkaérdem
rend aranyfokozatát, Gondi 
József a filozófiai tanszék ad
junktusa és Szuhay Miklós a 
gazdaságtörténet tanszék do
cense pedig a Munkaérdem
rend bronz fokozatát kapta.

Farkas elvtárssal
nehezen indul a beszélgetés. 
Mosolyogva jegyzi meg: „tu
dom magamról, hogy rossz 
interjúalany vagyok, magam 
is hosszú ideig voltam újság
író”.

Farkas elv társ 12 évvel ez
előtt cserélte fel az újságírói 
tollat a katedrával. 1952 óta 
tanít egyetemen, illetve főis
kolán. A kitüntetésről kér
dezem:

— A kormünykitüntetés 
nagy meglepetés volt számom
ra — válaszol. Egyáltalán nem 
vártam. Egyrészt meglepetés 
volt maga a kitüntetés ténye, 
másrészt pedig a magas foko
zat. A tanszéken különben 
nem ez az első kormánykitün- 
tetés. Jóleső örömmel tölt el, 
hogy tanszékünk munkáját 
sokra értékelik. A tudományos 
szocializmus oktatása nehéz, 
de szép feladat. Nehéz azért, 
m ert nagyon sok időszerű 
probléma ezen a tárgyon be
lül bukkan elő s szép, m ert a 
hallgatók helyes világnézeté
nek kialakulását szolgálja, 
fontos szerepe van a szocialis
ta ember kialakításában.

— A munkatársak és diákok 
hogyan fogadták a kitünte
tést?

kus ember. Most kapott elő
ször kitüntetést.

— Több mint egy évtizede 
tanítom a dialektikus és tör
ténelmi materializmust — 
kezdi a beszélgetést — s min
dig arra törekedtem, hogy 
hallgatóim ne csak megismer
jék, hanem meg is szeressék 
és magukévá tegyék a mun
kásosztály filozófiáját. A 
marxista filozófia oktatása és 
tudományos művelése a szo
cializmus építésén való mun
kálkodás része s nagyon örü
lök, hogy az e téren elért 
eredményeimet úgy értékelte 
kormányunk, hogy alkalmas
nak talált erre a magas ki
tüntetésre. Külön örömömre 
szolgál az, hogy ezt a Nagy 
Októberi Szoci'álísta Forrada
lom évfordulóján kaptam. Ez 
úgy gondolom, nemcsak tudo
mányos, hanem pártmunkám  
elismerése is.

A  kitüntetést úgy fogom fel, 
mint ami még jobb munkára 
kötelez.

A  tanártársak köziül sokan 
jöttek hozzá gratulálni, sok si
kert kívánva a további mun
kához. Az első gratulálok kö
zött volt saját kislánya is, aki 
rögtön megpróbálta elkérni az 
érmet. — Lehet még neked is 
ilyen  — hangzott a biztatás, 
de addig hosszú az út.

Igen, a kitüntetések mögött 
rengeteg tanulás és tudomá
nyos munka van. örülünk, 
hogy kormányunk figyelem
mel kíséri oktatóink tevékeny
ségét s  elismeri eredményei
ket.

Lapunk ezúton gratulál 
mindhármuknak, s további 
sikereket kíván.

— Rózsahegyi —

Idegenforgalom — KISZ-védnökséggel!
-------------------------------------- m ^  > ------------------------------

Rendkívüli h elyzet hazánk 
idegenforgalm ában

Az európai országokban az 
utóbbi éveikben bekövetkezett 
idegenforgalmi fejlődésben ha
zánk tette meg a legnagyobb 
lépést. A beutazó külföldiek 
száma 1963-ról 1964-re meg
kétszereződött. (585 ezerről kib.
1 millió 200 ezerre nőtt). 1964- 
ben háromszor annyi külföldi 
vendéget fogadtunk, mint a 
háborút megelőző legeredmé
nyesebb idegenforgalmi év
ben. (1937-ben 383 ezer fő).
Ugyanakkor szállodai kapaci
tásunk a háború előtti kapaci
tás 50 százalékét sem éri el.

Jelenleg 16 400 szállodai fé
rőhelyet tartunk nyilván, ami 
1000 lakosra 1,6 férőhelyet je
lent. Ugyanakkor a szomszé
dos Ausztria 300 000 szállodai 
férőhellyel rendelkezik, 1000 
lakosra több mint 43 jut. Ma
gyarország a jelenlegi külföldi 
igényeknek mintegy felét 
kénytelen visszautasítani, fé
rőhely hiányában.

Kormányunk felismerve az 
idegenforgalom egyre növekvő 
lehetőségeit és jelentőségét,
1964-ben önálló népgazdasági 
ággá nyílvánította azt

G azdaság i tén y ező k
Az utóbbi évek tapasztala

tai szerint az idegenforgalom  
láthatatlan exporttevékenysé
ge valamennyi ágazat közül 
leggazdaságosabban nyeri a 
devizát. Egy dollárra 24 Ft rá
fordítás jut, ugyanakkor or
szágos átlagban 1 dollár kiter
meléséhez 60 Ft szükséges.

Érdemes megjegyezni, hogy 
amíg Jugoszlávia idegenfor
galma 70 millió dollárt termel 
ki évente, addig Magyarorszá
gé csak kb. 5 milliót. Szakér
tői vélemények szerint ha
zánkban ez az összeg viszony
lag rövid idő alatt 25—30 mil
lióra növelhető .

Az idegenforgalom  
politikai szerepe

Az idegenforgalom a külön
böző társadalmi, politikai és 
gazdasági rendszerék közötti 
érintkezés egyik fontos formá
ja. Lehetővé teszi, hogy a né
pek kölcsönösen megismerjék 
egym ást Szembeállítja a va
lóságot az illúziókkal.

Viszont politikai szem,pont
ból is tarthatatlan, hogy 
olyan világváros, mint Buda
pest, és olyan jelentős üdülő
hely, mint a Balaton nagyobb 
külföldi csoportok érkezése 
esetén, állandó elhelyezési 
problémákkal küzdjön.

Vállaljunk védnökségei!
A KISZ kongresszusai a 

védnökséget ott javasolják, 
ahol a legnagyobb szükség van 
a fiatalok lendületére, tettre- 
készségére, leleményességére, 
ifjú kommunista rohammun
kára. Az 1964-es év bebizonyí
totta, hogy az idegenforgalom 
tele van váratlan motívumok
kal (például több százezer 
ember balatoni táborozása a 
campingeken kívül). Ez is 
szükségessé teszi, hogy a las
sú, sokszor bürokratikus hi
vatali intézkedést, az itt oly 
nagyon szükséges, rugalma
sabb társadalmi össztevékeny- 
ség is segítse.

Hazánknak megvannak a 
lehetőségei, hogy idegenforgal
mi nagyhatalommá váljék. Pa
zarlás lenne, ha nem élnénk a 
lehetőséggel. A megvalósítás
hoz azonban szükséges az ak
tív társadalmi közreműködés, 
amit a KISZ-védnökség ezen a 
területen is biztosítani tudna, 
m ivel az idegenforgalom még 
a KISZ jelentősebb védnök

ségvállalásainak körén kívül 
esik.

A KISZ-védnökség 
segítségével megoldható 

feladatok
Ügy látjuk, a legnagyobb se

gítségre az építőiparnak van 
szüksége, és ez a kongresszu
si téziseikben is kiemelt ága
zatként szerepel. Megítélésünk 
szerint az idegenforgalom fe
letti KISZ-védnökség konkrét 
tartalmát elsősorban ezen a 
területen lehetne megadni.

1. Campingek építése 1965 
nyarára. Ez a legsürgősebb 
feladat, mert csak ettől vár
hatjuk a kül- és belföldi ven
dégek elhelyezésének gyors 
javulását.

2. Szállodai hálózat fejlesz
tése. 1970-ig több mint 10 000 
új szállodai férőhely készül el.

3. Szervizállomások, benzin
kutak, parkoló helyek építése 
az ország idegenforgalmi terü
letein.

4. A nyári idegenforgalmi 
szolgáltatások bonyolítására a 
diákok közül kerül ki sok ki
segítő felszolgáló, portás, ide
genvezető stb. Az itteni hibák 
kiküszöbölése és a további ha
ladás érdekében szükséges az 
idegenforgalmi vendéglátás 
nyári munkaerő-szükségleté
nek helyes felmérése és elosz

tása, előkészítő tanfolyamok 
szervezése, illetve a meglévők 
hatékonyságának növelése.

A védnökség bonyolítása, 
jellege

A z  idegenforgalom feletti 
KISZ-védnökség országos 
mozgalom lenne. A munkába 
a különböző idegenforgalmi 
területeken levő KlSZ-szerve- 
zetek mozgósíthatók elsősor
ban.

A fizikai munkát az építé
seknél szükséges szakképzett
séget nem igénylő munka ké
pezné. Ezt nyári építőtáborok 
formájában es a 20 órás moz
galom keretében lehetne elvé
gezni. Ez utóbbinál az egyéb
ként oly sok problémát okozó 
utazási és elszállásolási prob
lémák nem merülnének lel, 
mert a munkát a környék 
KISZ-fiataljai végeznék.

Egyetemünk KlSZ-végrre- 
ha.jtó bizottsága javasolja 
a KISZ Központi Bizottsá
gának, hogy az idegenfor
galom feletti védnökséget 
a most összeülő kongresz- 
szus vegye a KISZ védnök
ségei közé. Javasolja to
vábbá, hogy az egyes gaz
dasági jellegű feladatok ki
dolgozásával bízzák meg a 
Marx Károly Közgazdaság- 
tudományi Egyetem KISZ- 
szervezetét.

A miniszter előadása a közlekedésről
Szépszámú hallgatóság gyűlt 

össze november 25-én, hogy 
meghallgassa dr. Csanádi 
György, közlekedés- és posta
ügyi miniszter előadását. A 
meghívott vendégeken kívül 
jelen voltak a közlekedési 
tanszék munkatársai, valamint 
három évfolyam közlekedési 
szakos hallgatói. Egyetemünk 
rektora, dr. Pach Zsigmond 
Pál üdvözölte Csanádi elv
társat.

Bevezetőjében Csanádi
György a közlekedés szocia
lista mivoltának problemati
kájával foglalkozott. Hangsú
lyozta, hogy tévesek azok a 
nézetek, amelyek szerint a 
szocialista közlekedés techni
kailag feltétlenül felülmúlja 
a kapitalista országok közle
kedését. A közlekedés szocia
lista, vagy kapitalista jellege 
önmagában még nem dönti el 
annak fejlettségét.

Napjainkban a közlekedés

jelentősége és a vele szemben 
felmerülő igények rohamosan 
nőnek. A közlekedés elvi 
problémáinak tárgyalásával 
foglalkozik a közlekedéstudo
mány. De vajon tényleg tudo
mány-e ez? Még a Magyar 
Tudományos Akadémia fóru
mán is vita alakult ki erről.

A közlekedés fejlesztése 
hosszú időn keresztül egyet 
jelentett a műszaki bázis fej
lesztésével. Ma már azonban 
a közlekedésfejlesztés súly
ponti kérdése az, hogy a 
meglevő kapacitásokat ho
gyan tudják a leggazdaságo
sabban kihasználni. Emellett 
persze, továbbra is jelentős 
szerepet kap a műszaki fej
lesztés. Az elmondottak il
lusztrálására a miniszter el
mondotta, hogy ma már pél
dául egy sereg országban — 
köztük hazánkban is — első
sorban nem a vasútépítés, ha
nem a vasúti szállítások gaz

daságos lebonyolítása a köz
ponti probléma. A közlekedés- 
fejlesztés tehát a technikai, 
tervezési és közgazdasági té
nyezők bonyolult komplexu
mává vált. S így az előbb fel
tett kérdésre csak egyértelmű 
igennel felelhetünk. A közle
kedéstudomány — tudomány.

Csanádi György emlékezte, 
tett arra, hogy hazánkban a 
közlekedés fejlesztését hosszú 
időn keresztül elhanyagolták. 
Ennek következménye a köz
lekedésnek a többi népgazda
sági ághoz képest való vi
szonylagos elmaradottsága. 
Sajnos, a közlekedés teljesítő- 
képessége sok helyen meg
akadályozza és késlelteti a ki
tűzött tervek végrehajtását. 
Kirívóan rossz a helyzet az 
építőipari áruszállítások terü
letén. A szakemberek egyik 
legfontosabb feladata az. hogy 
ezt a népgazdaságnak sok-sok 
millió forintos kárt okozó 
problémát, mihamarább meg
oldják.

— Nagyon sokan jö ttek  gra
tulálni — mondja. — Termé
szetesen örültem, de mint már 
az előbb említettem, a kitün
tetés nem is annyira az 
enyém, mint inkább az egész 
tanszék munkájának az elis
merése.

A hallgatók közül is sokan 
felkerestek. A tanszékhez kü
lönben is bizalommal fordul
nak a hallgatók, s ennek mi 
nagyon örülünk. Bizalommal 
vetik fel a kérdéseiket, eset
leg kételyeiket, örülünk, hogy 
a tantárgy tudományos alap
jainak érvényesítésében így 
is segítségünkre vannak.

Farkas elvtárs életpályájá
nak fontos állomása a kor
mánykitüntetés. Eddig mun
kájának elismerését jelenti, és 
serkentő erő az új feladatok
hoz.

Gondi József elvtárs
a Munkaérdemrend bronz fo
kozatát kapta. Fiatal, energi-
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O L I M P I A I  É L M É N Y B E S Z Á M O L Ó
A z I. előadóte

rem alsó szekto
rait zsúfolásig 
megtöltő közön
ség előtt számol
tak be olimpiai 
élményeikről az 
egyetemünkre lá
togató „éremtu
lajdonosok”. A 
záróráig elhúzó
dó találkozón Ru
dasáé Antal Már
ta, Sákovitsné 
Dömölky Lídia és 
Komora Imre le
bilincselő módon 

elevenítette fel a 
Japánban töltött 
napokat, a ver
seny izgalmait. 
A klub jól szer
vezett rendezvé
nyén megjelent 

220  hallgatónak 
kellemes élmény
ben volt része. (Foto: Száva)

A közlekedés fejlesztésének 
fontos eszköze a közlekedés- 
politika. Itt azonban különö
sen ügyelni kell arra, hogy az 
intézkedéseket alapos elméleti 
érvek és gyakorlati tapaszta
latok támasszák alá. Utalt ar
ra, hogy egy-két kapitalista 
országban néhány évvel ez
előtt megkongatták a vészha
rangot a vasút felett. A ma 
már hatalmasra duzzadt gép
kocsiforgalom azonban ismét 
szükségessé teszi a vasút fej
lesztését. A felszedett vasúti 
sínek, megszűntetett vasúti 
pályaudvarok mérhetetlen ká. 
rókát okoztak az adott ország 
népgazdaságának.

A nagy érdeklődéssel kisért 
előadás végén dr. Csanádi 
György kifejezte reményét, 
hogy az egyetemről kikerülő 
közlekedés szakos hallgatók 
megszüntetik a jelenlegi szak- 
emberhiányt. s egyetemen 
elsajátított ismereteik alap
ján jelentős mértékben 
fognak hozzájárulni a ha
zai közlekedés problémáinak 
sikeres megoldásához.

— Mariin —



ALAPÍTÓ TAGOK
— A taglétszám bővítéseitől i 

érthető volt, hogy a KISZ- 
munkábaii a fő hangsúly a 
politikai munkára esett, és ezt 
több-kevesebb sikerrel meg is 
oldottuk. ISZM-mozgalom, tár
sadalmi munkaakció stb., az 
egyetemünkön is solcan bele
kapcsolódtak ebbe.

— Mi a véleményed a jelen
legi KISZ-munkáról?

— Ügy szokták kezdeni, 
hogy „Hej, a régi szép idők
ben . . . ” — de erről szó sincs, 
és egyáltalán nem értek egyet 
azokkal, akik megkongatták a 
vészharangot. A KISZ-munka 
nemcsak politikai nevelömun-

kát jelent, bár most is ezen 
kell tartani a fő hangsúlyt. 
Lassan azt mondjuk, „ha a po
litikai munka nem a legjob
ban megy, akkor nincs is 
KISZ-élet”. De igenis van! 
Kultúrmunlia, tanulmányi 
munka, és sorolhatnám tovább, 
most is sikeresnek mondható. 
Csak az a baj. hogy nem ér
zik a tagok, hogy ezt a KISZ- 
től kapták. Ebben pedig nem
csak a tagok, hanem a veze
tőség is ludas. Nem szabad
na azonosítani a politikai ne
velőmunkát a konkrét politi
kai események ismertetésével.

— Káldi —

Bálnak is beillett volna

Több, mint a napi sajtó

A z ipar kari K lSZ-szerve- 
zet november 2 1 -én tartotta  
hagyományos klubestjét. A z  
est fővédnöke Bikics István 
docens, az ipar kar dékánja 
volt. A védnökség tagjai: dr. 
Megyeri Endre, dr. Barna 
Gyula, dr. Varga Sándor, dr. 
Benedeczky Jánosné, dr. Wil- 
csek Jenő, dr. Szép Jenő, dr. 
Schuszter Ede. dr. Szakasits 
D. György ás dr. Öllé Lajos.

A műsor — melyről fény
képeink számolnak be — ál
talános tetszést aratott.

„Kedves közönség. . . ” — kö
szöntötte a m egjelenteket a 
konferanszié. Tóth János, h a r
madéves iparszakos hallgató.

A KISZ kongresszusa előtt 
megkerestünk egyetemünkön 
két hallgatót, akik 1957-ben 
részt vettek a Kommunista If
júsági Szövetség létrehozásá
ban.

Először Tóth László negyed
éves iparszakos hallgatóval be
szélgettünk.

— 57 szeptem ber óta vagyok 
KISZ-tag. Előtte úttörővezető  
voltam. Munkámat folytatni 
akartam, és ez a KISZ-ben 
volt lehetséges. A KISZ akkor 
„harcos” szervezet volt. Fel
adata az ifjúság politikai ne
velése volt gyárakban, falvak
ban és az iskolákban. Jártuk 
az üzemeket és szerveztük a 
KISZ-t. Az 56-os események 
hatása után bizony nehéz volt 
a munkánk. Agitáltunk, szer
veztünk, azt akartuk, hogy az 
ifjúság tisztán lásson. Meg
győződést követeltünk a leen
dő KISZ-tagoktól. Csak az le
hetett KISZ-tag, aki akkoi 
bátran ki merte mondani vé
leményét.

— S mi a véleményed a mai 
KISZ-életről?

— Szerintem solcan vagyunk, 
s a lelkesedés is alább hagyott. 
Sok sikert kívánok a magam 
és az 57-es alapító tagok nevé
ben a kongresszusnak, és sokat 
várunk határozataitól.

Kóbor László negyedéves ál
talános szakos hallgatónak más 
a véleménye.

— A szervezet megalakulá
sának célja politikailag egysé
ges. önálló tevékenységre is 
képes szervezet létrehozása 
Ügy érzem, ez sikerült is. A 
KISZ-élet minden területén 
aktív munkába kezdtünk, Bu- 
dátétényben, ahol középiskolá
ba jártam, nagyon m egköny  
nyitette munkánkat, hogy a ta
nulók körülbelül 90 százaléka 
kollégista volt. Már akkor 
meg tudtuk rxilósítani a diák
önkormányzatot. természete
sen a KISZ védnöksége alatt

— Mit látsz megvalósulva ? 
kezdeti elképzelésből?

Baráti dalostaláikoiá

Villáminterjút készítettünk 
dr. Palánkai Tibor elvtárssal, 
a KISZ VB agit-prop. titkárá
val a politikai körök pillanat
nyi helyzetéről.

— Milyen gyakran és mi
lyen formában zajlanak most 
ezek a foglalkozások?

— Általában két-három he
tente vannak. A témák ötven 
százaléka központilag kijelölt, 
a másik ötven százalék pedig 
szabadon választott. A felve
tett problémák megvitatása 
nemcsak csoportonként, ha
nem az utóbbi időben egyre 
gyakrabban alapszervi vagy 
kari szinten történik, többnyi
re meghívott előadóval. Ez 
utóbbiak közül a legelterjed
tebb forma az alapszervi tag
gyűléseken külön napirendi 
pontként szereplő politikai 
probléma megvitatása. Az első 
félévben eddig megtartott po
litikai órák témái között sze
repelt az amerikai és  az angol 
választás, az SZKP vezetősé
gében bekövetkezett változás, 
az SZKP és KKP viszonyának 
alakulása, valamint a kínai 
atomrobbantás.

— Milyen rendszeresen 
árt ják meg a  politikai órá-
a t?
— Itt feltétlenül különbsé- 

;et kell tenni az egyes évfo- 
vamok között. Az alsóbb év- 
olyamokon a legtöbb csoport- 
ián három-négy politikai óra 
rolt. Néhány helyen ennél ke
vesebbet vagv többet is tar- 
ottak, de előfordult, hogy 
nég egyet sem.

kát?

Felsőbb évfolyamokon lé
nyegesen rosszabb a helyzet. 
Általában egy-két foglalkozás
ról lehet beszámolni, de sok 
helyen feleslegességre, vagy 
egyéb okokra hivatkozva tel
jesen elhanyagolták a politikai 
órákat.

— Hogyan értékelhetjük az 
1959 óta folyó politikai órák 
jelentőségét?

— A politikai órák jó szol
gálatot tettek és tesznek a 
hallgatók politikai továbbfej
lődése érdekében. Szerepük 
pozitívan értékelhető. A poli
tikai órák célkitűzéseinek 
megvalósítása érdekében ter
mészetesen még további erőfe
szítésekre van szükségünk. 
Ebben támogat bennünket az 
oktatók és a kari pártszerve
zetek segítőkész munkái? 
melyre a jövőben is számi 
tunk.

Stotz Péter népi zenekar élén Mózes László . . .

Az előadások fegyelme Darvas J ó zse f előadása

Meggyőzés vagy „rábeszélés"
A KISZ-rő! folytatott viták során gyakran emlegetik min

denütt a fiatalok közömbösségét, érdektelenségét, a közös 
megmozdulások, rendezvények iránt. Általában, ha valahol 
vaiami nem megy jól, kéznél van rögtön a „magyarázat”: kö
zömbösek az emberek. Nagyon is kényelmes megoldás ilyen 
kurtán-furcsán napirendre térni a dolog felett.

Ez annál is furcsább, mert amikor közömbösségről esik 
szó, a vélemény mindig általánosítva hangzik el. pedig az em
berek nem általában, hanem bizonyos dolgok iránt közömbö
sek, érdektelenek.

Arról sem szabad megfeledkezni — különösen társada
lomtudományokkal foglalkozó embereknek —, hogy a közöm
bös beállítottság kialakulásának mindig meghatározott okai 
vannak és ezek az okok az illető ember közvetlen életfeltéte
leiben, társadalmi tevékenységének gyakorlatában, tapasztala
taiban rejlenek.

Ha a közömbösséget és érdektelenséget meg akarjuk szün
tetni. annak létrehozó okait, anyagi alapját kell megszüntetni. 
De megszüntetni is csak azt lehet, amit ismerünk. Vajon is- 
merjük-e ezeket a feltételeket?

Egy rendezvényről való távolmaradás, önmagában is ítélet, 
de nem feltétlenül elmarasztaló a távolmaradóra nézve. Pusz
tán a cselekvést (jelen esetben a nem cselekvést) tekintve 
könnyen közös nevezőre kerülhet az igényes és a lógós ember.

Közismert probléma, hogy az elsőéves egyetemi hallga
tok kezdetben sokirányú érdeklődéssel, aktivitással igyekeznek 
bekapcsolódni az egyetem mozgalmi vagy kulturális életébe. 
Felsőéves korukra azonban ők is „közömbössé” válnak, előde
ikhez hasonlóan. Ez a folyamat évről évre megismétlődik és 
magyarázatként előszeretettel szokták hangoztatni, hogy „el
rontották őket a felsősök”. Tipikusan idealista és metafizikus 

nézőpont. Tudati tényezőben, külső ráhatásban véli felfedezni 
olyan jelenség okát, amelyet a körülmények összessége és kö
zülük is elsődlegesen a kérdéses tevékenység gyakorlata de
terminál.

A fent jelzett elfordulás alapja sem lehet más, mint a 
közvetlen tapasztalat. Érdektelenné azáltal Is válhat valaki, 
ha részt vesz valamiben, ami számára érdektelen, értelmet
len, haszontalan, felesleges. Természetes, hogy közreműködése, 
részvétele esetén ilyenkor a legtöbb ember levonja a tanul
ságot és azt követően hasonló eseményektől távol tartja ma
gát, igyekszik helyette olyan elfoglaltságot találni, amely fi
gyelmét leköti, igényeit kielégíti, érdeklődését ébren tartja. 
A negatív tapasztalatokból felhalmozott előítélettel nap mint 
nap találkozhatunk.

Az előítéletek leküzdése rendkívül nehéz és hosszadalmas 
folyamat. Talán leginkább azért, mert előfeltétele az előítélet 
forrását jelentő társadalmi gyakorlat megváltoztatása. Ha a 
meggyőzés nem erről az alapról indul, menthetetlenül kudarc
ra van ítélve. De nem csupán ez lehet a meggyőzés hatás
talanságának oka. Legalább olyan gyakori a meggyőzés dia
lektikájának megsértése. Hamis nézetek leküzdéséhez a té
vedés racionális magván keresztül juthat el legkönnyebben az 
*mber — sőt, többnyire csakis így. Pascal mondotta: „Ha va
laki téved, meg kell nézni milyen szempontból tekinti a dolgo

kat, elismerni azon oldal realitását és meg kell mutatni a dől- í 
goknak azon oldalát, gmit nem vett figyelembe”.

A meggyőzés célja nem lehet valamely nézet formális el- 
fogadtatása, hanem az igazságot kell beláttatni. Sőt! Az in- | 
tellektuális belátáson túlmenően az érzelmi „belátás” vagyis a j 
helyes ítélethez fűződő pozitív érzelem kialakítása az eléren- : 
dő cél. Még az sem tekinthető eredményes meggyőzésnek, ha ' 
valakit sikerül ugyan rábírni a kívánt cselekvés megvalósítá- ! 

sára, de az nincs alátámasztva belső indítékokkal, valóságos j 
meggyőződéssel. Az eredmény ilymódon csak látszat, mögötte j 
ellentmondások feszülnek.

Az igaz szó önmagában nem elegendő ehhez, a mélyebb 
értelmű meggyőzéshez. A feladat sikeres megoldása rengeteg 
feltételen múlik, s mivel a feltételek jelentős része egyáltalán 
nincs feltárva, sok múlik a véletlenen, az agitáeiót végzők 
élettapasztalatán, ösztönös meglátásán. E spontaneitás által 
okozott károk igen szembeszökőek például a meggyőzés nélkü
lözhetetlen és alapvető eszköze — az írott és elmondott szó — 
a nyelv esetében. Nem is túl hosszú folyamat eredményeként 
a legszebb célok kifejezésére hivatott szavak egész sora vált az 
emberek többsége számára tartalmatlan frázissá, üres szóvi
rággá. Egyik oka volt az elkoptatás. A mértéktelen és nem 
megfelelő összefüggésben történő szóhasználat megfosztja a 
kifejezést valóságos jelentéstartalmától, így az elveszti érté
két, egyúttal pedig pontatlanná, hományossá válik.

Fónagy Iván és Soltész Katalin 1954-ben megjelent köny
ve (A mozgalmi nyelvről) világosan feltárta, miért kell küzde
ni a mozgalmi zsargon ellen. Nem esztétikai, nyelvészeti meg
gondolásokból , hanem mert használata mögött igen fontos 
tartalmai jegy húzódik meg: gondolkodásunk eredményességé
nek, valóságérzékelő szerepének elvesztése. A zsargon révén 
„kitérhetünk egy bizonytalan tartalmú szólammal a kérdés elől. 
Beszélhetünk általában hosszabb-rövidebb ideig a tárgy is
merete nélkül.. .  ”

A nyelv eme torzulása melegágya a lényeg megkerülésé
nek és „. . .  elterjedéséhez hozzájárulhat a felszínesség, a for
malizmusra való hajlandóság. Nem kis részük van a nyelv el- 
bürokratizálásábar azoknak, akikben megvan ez a hajlandó
ság, akik szeretik a dolgok könnyebb végét megfogni.”

Érthető módon „a zsargon veszélyezteti az agitáció ered
ményességét is. Ha már maga az előadó sem gondolja ala
posan végig, nem érzi át igazán azt, amit mond, hogyan éb
reszthetne gondolatokat, érzelmeket a hallgatóságban?”

Ha tehát a meggyőzés eredményességét tartjuk szem előtt, 
akkor a felhőkbe burkolt tartalom, igen súlyosan esik a lat
ban, de nem azon az oldalon, amelyiken céljaink elérése érde
kében szükség lenne.

Visszatérve kiinduló témánkhoz, a közömbösséghez, azzal 
lehetne zárni eszmefuttatásunkat, hogy a kérdés „egytényezős” 
felfogása nem visz közelebb a megoldáshoz, mert szemet huny 
egy összetett, bonyolult folyamat törvényszerűségeinek egész 
sora felett. A tudománytalanság minden területen kudarcra 
ítéli a legjobb elképzeléseket is. dacára a nemes szándéknak. 
A valósás mélvehb megismerésével viszont elérhetjük, hogy a 
törvényszerűségek tudatos alkalmazása révén. te'T<stenvsé<nink 
eredője szándékunkat tükrözze. Faklen Pál

Általános kifogás, hogy — 
főleg a nagy előadókban — 
órák közben ki-bejárkálnak a 
hallgatók. Bessenyei elvtárs 
javaslata szerint, a felső ajtók 
lezárásával ezt meg lehetne 
akadályozni. Ö a II. évfolyam  
statisztikai előadását látogatta 
meg. Kifogásolta a későn jö
vők nagy számát, ami nagy 
mértékben rontotta a „külön
ben kielégítő” fegyelmet. Erre 
is orvosság lenne a felső aj
tók lezárása, mivel főképpen 
ez okozta a rendzavarást. A 
hátsó sorokban rendszerint 
ugyanazok a hallgatók ülnek, 
akik többnyire nem is akar
nak bekapcsolódni az óra me
netébe.

A második évfolyam politi- j 
kai gazdaságtan előadásain 
Goldperger elvtárs szerint j a 
vult a fegyelem, bár az óva- j 
látogatottsága nem kielégítő.
A hát$ó ajtón való ki-besétá- i 
lást ő is kifogásolja, de b e - 1 
széigetést, rendzavarást — ; 
főleg a terem első háromne- 
gyed részében nemigen ta- I 
pasztáit.

Az elsőévesek politikai gaz :
daságtan előadásáról szintén j 
pozitív kép alakult ki. Az elő- j  
adás megkezdése után nem 
volt jövés-menés; megállapo
dás szerint a későn jövők 
csak a szünetbe jöhetnek be.
A fegyelemmel maga Erdős 
elvtárs is elégedett, és kíván
sága, hogy ez a továbbiakban 
is maradjon így.

Mundruczó György, az első
sök matematikai előadásán 
járt.

„Az előadáson senkit nem 
láttam, aki mással foglalko
zott volna, valamennyien kö
vették az előadást, és a fegye
lem terén nem tapasztaltam  
semmi kivetni valót” — irta I 
jelentésében. A hallgatók sze- j 
cint Denkinger elvtárs igen [ 
színvonalas és közérthető elő
adásokat tart. ezenkívül jó. I 
közvetlen a kapcsolata a hall- j 
gatókkal, így nem csoda, ha a j 
terem mindig tele van és a 
tegyelem tökéletes.

Sajnos elég kevés előadás
ról lehet ugyanezt elmondani. 
Van olyan matematika elő
adás. ahol a helyzet nagyon 
elszomorító és emiatt a vizs
gán is sok probléma lesz. Az 
első előadásokon, a félév ele
ién még mindenki — saját 
jó’ felfogott érdekében — 
igyekezett megjelenni, figye
lemmel kísérni az óra mene
tét. s nem mindig a hallgató
kon múlott, hogy ez nem si
került, és hogy a tavaly méa 
kielégítő fegyelem kirívó fe- 
gyelmezetlensésgé alakult.

Keller Zsuzsa

N ovem ber 27-én D arvas Jó 
zsef e lv társ, az  írószövetség  
e lnöke ta r to t t  konzultációs 
e lőadást irodalom politikái k é r
désekről.

Dr. Bari a Szabó Ödön. do
cens megnyitó szavai után, 
Darvas elvtárs válaszolt a 
hallgatók kérdéseire, beszélt 
írói fejlődéséről. jelenlegi 
munkájáról és terveiről, a mai 
magyar prózairodalom fellen
düléséről, a divatos stílus- 
irányzatokról, nemzedéki prob
lémáikról.

Szerencse sorsjáték
A sorsjegy ára 4 forint. 

Nyilvános sorsolás 1985. feb
ruár 28-án. A nyeremények 
között szerepel családi ház, 
gépkocsi, m otorkerékpár, cain- 
ping-felszerelés, filmfelvevő- 
gép, vetítőgép, kéthetes pá
rizsi utazás, nyaralás a Fe
kete-tengernél, televízió, hű
tőszekrény, magnetofon, táska
rádió, karóra, fényképezőgép, 
kerékpár, vásárlási utalvány és 
sok más értékes tárgy, össze
sen m ajdnem  700 000 Ft érték
ben.

Vegyél részt te is a  sors
játékon!
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Egy e l f e le j t e t t  

k e z d e m é n y e z é s
K ét év telt el azóta, hogy 

lapunk közölte Marczell Jenő 
érdekes és m egvalósításra ér
demes javaslatát, melynek lé
nyege, hogy a tanulm ányi 
eredmények javítása és a fe
gyelem m egszilárdítása érde
kében indítsunk mozgalmat. 
Form ája hasonló lehelne az 
üzemekben megvalósított szo
cialista brigádmozgalomhoz és 
az egyetem sajátosságainak 
megfelelően szocialista KISZ- 
csoportok lennének a mozga
lom „alapegységei”.

Az em lített cikkben arra  
vonatkozóan is volt néhány öt
let, hogy milyen követelménye
ket lehetne tám asztani a szo
cialista cím elérésére, illetve 
m egtartására törő csoportok 
elé.

— Utóvizsga mentesség vagy 
a  csoporttagok sikertelen vizs
gáinak meghatározott számú 
csökkentése.

— Bizonyos tárgyakból ki
emelkedő átlag elérése, a töb
biből pedig az egyetemi átla
gon felüli eredmény.

— A késések és hiányzások 
csökkentése.

A kezdeményezés megvaló
sításához szám talan részletkér
dést kellene még kidolgozni, a 
javaslatot kiegészíteni vagy 
esetleg módosítani. E rre mos
tanáig nem került sor, pedig a 
mozgalom az ISZM kereteibe 
is beilleszthető lett volna.

A javaslat óta két év telt el. 
de a megvalósítás feltételei ma 
is megvannak. Sót. most talán 
még időszerűbb, m int az első 
felvetéskor. Azért terjesztjük 
ú jra  elő. hogy a  KISZ-tagok 
foglalkozzanak a javaslattal, 
m ondják el róla véleményü
ket, és megfelelő érdeklődés 
esetén a KISZ-bizottság dol
gozza ki a mozgalom lebonyo
lításának tervét.

Reméljük, a javaslatra  nem 
borul ismét a l'eledcs homálya

A fegyelemmel kapcsolatos 
problémák megoldása érdeké
ben egyetemünk KISZ veze
tőségi tagjai részt vettek a 
különböző évfolyamok előadá
sain, hogy átfogó képet nyer
jenek az órák látogatottságá
ról, a magatartásról, a rend
zavarások okairól — vagyis 
általában a fegyelemről.

A KISZ vezetőségi tagok 
jelentésekben számoltak be a 
KISZ VB tanulmányi felelő
sének.

| mosonmagyaróvári városi ta- 
i nács énekkara, a győri Pénz

intézetek Barátság Kórusa, a 
| Gauz-MÁVAG női kara. az 
i  Építők Központi Kórusa, az | 
J Építőipari és Közlekedési Mfi- 
| szaki Egyetem énekkara, a 

Vasutas Szakszervezet Köz
ponti Énekkara, valam int a 

í  i  győri városi tanács zenekara.

Egyetemünk énekkara fenn- | i 
állásának 15. évfordulója al
kalm ából és a KISZ kong
resszusa tisztet e té r-  decem ber | 
13-án, vasárnap délelőtt fél i 
11-kor az aulában dalos talál- 
közét rendez.

S ajá t együttesünkön kívül 
fellép a győri Richards Fi- ! 
nomposztó Gyár énekkara, a i



KISZ VB ülés
Első napirendi pontként a 

november 19-i ülés tagfelvé
teleket tárgyalt. Meglepő ta
pasztalat volt, hogy egyes 
alapszervek hanyagsága miatt 
régi, évek óta beadott és alap- 
szervi taggyűlések által el
fogadott felvételi kérelem ke
rült a vb elé. A vb meg
bízta Fábián Tibor szervező 
titkárt ezen felháborító fele
lőtlenség és hanyagság ki
vizsgálására, s az érdekeltek 
felelősségre vonására.

★
Elfogadták a tdk-koníeren- 

eiával egy időben, azzal 
együtt megrendezendő egye
temi közgazdász napok terve
zetét. Ennek megfelelően áp
rilis 22—23—24-én egyete
münkön rendezzük meg az or
szágos tudományos diákkö
ri konferencia közgazdasági 
alszekciójának üléseit, s mel
lette színvonalas kultúrműso
rokat tartunk, sportversenye
ket bonyolítunk le az ez al
kalommal először kiírt Köz
gazdász Kupáért.

Az egyetemi közgazdász 
napokat felszabadulásunk 20. 
évfordulója alkalmából ren
dezzük, és felhasználjuk 
egyetemünk népszerűsítésére. 
A vb elfogadta a szervező bi
zottság összetételére vonat
kozó javaslatot. Ennek meg
felelően Ligeti Sándor, a 
pénzügy tanszék tanársegéd
je lett a szervező bizottság el
nöke, helyettese pedig Ki
rály Attiláné, a belkereske
delmi tanszék oktatója.

★
A KISZ vb határozatot ho

zott dolgozói és oktatói alap
szervek létrehozásáról. Je
lenlegi helyzetünket alapul 
véve, szükségszerű a fenti 
szervezeti forma létrehozása, 
fiatal oktartóink és dolgozóink 
részére.

Kultúrosztály, figyelem!

A FRANCIA FILM 
MÚLTJA ÉS JELENE

Megindul a
FILMKLUB

vetítéssorozata 
december 8-án,
19.20- kor:

„KÜLÖNÖS DRÁMA"
előadó:
Bán Róbert 
december 15-én,
19.20- kor:

A NAGY ÁBRÁND
előadó:
Gábor Pál 
A vetítés helye:
I. előadóterem. 

Jegyek bérletre 4 Ft-os 
áron, korlátozott számban 
kaphatók a 11-es szünetben, 
a kultúrosztályon (fszt. 60).

Még az elmúlt tanév végén 
kérdőíveket bocsátott ki a 
„Közgazdász” szerkesztőség a 
hallgatók művelődési igényei
nek felmérésére. Szerepelt 
ezeken egyetemünk kulturális 
életével kapcsolatban is né
hány kérdés: Milyen hiányos
ságokat látnak, mit javasol
nak a hallgatók?

Kezdjük talán a kritikával.
Elég lesújtó kritika magában 

véve az a  tény is, hogy a  320 
kitöltött kérdőíven csak 149- 
en méltatták válaszra az egye
temmel kapcsolatos kérdése
ket, míg a többi kérdésre ál
talában kielégítő feleleteket 
kaptunk. Tehát nem lehet 
a hallgatót egyszerűen „nihi
lizmussal’“ vádolni. Ha vala
kit egy dolog nem érdekel, ko
rántsem biztos, hogy az kö
zömbösségből fakad. Lehetsé
ges az is, hogy voltak már 
rossz tapasztalatai. A válaszo
lók közül is  csak két fő (1,25 
százalék) okolja egyoldalúan 
a diákokat kulturális életünk 
elparlagiasodásáért.

Persze, sokkal érdekesebbek 
számunkra a konkrét kritikák, 
hiszen ezek alapján lehet a 
hibákat kijavítani.

52-en (35 %) okolják a rossz 
szervezést, helytelen propa
gandát és a kari, ala.pszervi 
kultúrosok hanyag munkáját.

Az érdekes és jó darabokra 
nem lehet jegyet kapni az 
egyetemi közönségszervezőnél. 
Sokan szeretnének többször 
részt venni az Egyetemi Szín
pad rendezvényein, de ide 
szintén nehéz jegyet kapni. A 
kultúrosztály sokat segíthetne 
ezen is.

35 ember (23 %) hibáztatja a 
műsorpolitikát. Például: „töb
bet is el tudnánk képzelni, 
mint hogy minden ünnepély 
után fellép az ének- és tánc- 
együttes”.

Gyakrabban szeretnénk lát
ni a  színjátszócsoport szerep
lését, bemutatóit. Egy meg
szívlelhető vélemény:

„Ha az évi három-négy. vár
hatóan érdekes műsorból 
kettő nem sikerült, az már 
a „többség” és elveszi a hall
gatók kedvét a további pró
bálkozástól, sőt rossz tapaszta
latukat tovább is adják. De ha 
ugyanez a kettő például 10— 
15 rendezvény közül kerül ki, 
akkor elenyésző csekélység...”

Néhányan kifogásolják, 
hogy a műsorok „nem elégíte
nek ki tömegigényt”. Ezzel 
nem lehet egyetérteni. Nem  
csak az lehet jó műsor, amin 
tömegek vesznek részt. Ha az 
előadás 30—40 fiatalnak él
ményt jelentett, vagy tetszett 
egy szavalódélután, az már 
„megérte“’, nem is beszélve a 
tömegigény esetleges nívótlan- 
ságáróL

53 hallgató (36%) szeretne 
több irodalmi, művészeti elő
adást, beszélgetéseket meghí
vott művészekkel, vitákat 
filmről, színdarabról, könyv
ről, folyóiratról, sokan keves

lik a hallgatók érdeklődésé
nek kihasználását. Hiányol
ják a színvonalas, élénk vitá
kat, illetve javasolják „szű- 
kebb kultúrcsoportok” önkép
zőkörök kialakítását.

Utoljára maradt egy igen 
gyakran emlegetett hiányos
ság: nincs egészséges, normá
lis klubéletünk, „nincs he
lyünk”.

Sofe érdekes javaslatot talá
lunk a hallgatók válaszai kö
zött: Leggyakrabban ajánlott 
rendezvényformák: kiselő
adás, beszélgetés, vita. Néhá
nyan szeretnének hangverse
nyeket (zenekarral, vagy mag
nóról). Elég gyakori kívánság 
késüknek vetítése (külföldi és 
belföldi egyaránt, de főkép
pen a Balázs Béla Stúdió kis- 
filmjeit szeretnék látni).

Melyek a hallgatókat leg
inkább érdeklő előadástémák?

Az erkölcs (eszmény, élet
cél, becsület, huliganizmus 
stb.), művészettörténet, mo
dern képzőművészet, általában 
a marxista esztétika (de fő
képpen a filmesztétika), film
művészet, mai magyar és kül
földi irodalom, a politika sze
repe társadalmunkban, idősze
rű politikai kérdések, filozó
fiai előadások, pszichológiai is
meretterjesztő előadások. íme

a témák papíron hevernek, 
csak jó előadókat keli keres
n i . . .

Rendkívül változatos szakkör
önképzőkör javaslatok érkez
tek be. Ehhez persze— tény
leges beindulás esetén — elő
zetes felmérést kellene végez
ni, a jelentkezők várható szá
mának megállapítására. Feltű
nően sokan vennének részt 
irodalmi körben, közkedvelt a 
nyelvi kör, egyesek szeretné
nek fotoszakkörben, képzőmű
vész-, illetve amatőriilm-kör- 
ben részt venni.

Lám, mennyi érdekes javas
lat — és ez csak a nagyja. 
Igény van. Sokkal jobban ki 
kellene és lehetne használni 
— éppen kulturális téren — 
az úgynevezett „szabad hóna
pokat”. Vizsgaidőszak, vagy 
dolgozatinvázió alatt keveseb
ben szakítanak időt például 
egy-egy előadásra. — Hát még. 
ha az előadó, vagy a téma is 
gyengének ígérkezik! De az 
sem megoldás, ha mindig a 
jövő félévtől várjuk a kultúr
áiét fellendülését. A kedvezőt
len feltételek dacára az egye
tem falain belül is tudnánk 
megfelelő szórakozási, műve
lődési lehetőséget biztosítani.

Az igények legalábbis ezt 
tükrözik.

Major Éva

Aula és klub nélkül. . .
Október elején, amikor a 

Mező Imre kollégium diákbi
zottsága féléves munkatervét 
készítette, többek között olyan 
javaslat is elhangzott, hogy a 
kollégium színháztermében 
rendszeresen teadélutánokat 
kellene rendezni. A tavalyi 
kellemetlen tapasztalatok 
alapján az egyetemen meg
szüntették az ötórai teát, sőt, 
azóta egyéb korlátozásra is 
kényszerültünk__

Széles körű megvitatás után 
az ötletet .a lakógyűlés is 
örömmel fogadta. így ma már 
havonta kétszer, minden má
sodik hét szombati napján, es
te héttől tizenkettőig, rendel
kezésünkre áll a színházte
rem.

Elhatároztam, hogy körül
nézek egy ilyen estén. Az el
ső benyomások kissé lehan
golok voltak. A mintegy har
minc jelenlevő között össze
sen négy közgazdászt sikerült 
felfedeznem. Bal oldalt egy 
Beatles-frizurás srác sóhajtott.

Aztán 10 óra felé közgaz
dászokat is bőven láthattunk 
és mintegy 150-en táncoltak. 
A hangulat fokozatosan emel
kedett, talán azért, mert az 
eredetileg tervezett üdítő ita
lok helyett sört és bort fo
gyaszthattunk. Mégis volna 
egy megjegyzésem: Hagyjuk

Fiatalság, szórakozás, problémák
Minden szerdán, szombaton 

és vasárnap ötórai tea. Belé
pés csak diákoknak — hirdeti 
a VIII. kerületi Pannónia 
bisztró bejáratán a felirat.

Belépünk. Az elektromos gi
tárok vad zenéjétől hangos te
remben, jólöltözött fiatal fiúk 
és lányok táncolnak. Megtud
tuk, hogy a helyiséget a fenti 
napokon a KISZ rendelkezé
sére bocsátották.

Részletesebb tájékoztatás 
végett felkerestük Borbély, 
Moldován és Pollál: elvtár
sat, a KISZ budapesti, illetve 
VIII. kerületi központjában.

— Milyen céllal kozták létre 
ezt az ifjúsági szórakozóhe
lyet?  — tettük fel az első kér
dést.

— A fiataloknak speciális 
szórakozási igényeik vannak. 
Ezek kulturált körülmények 
közötti kielégítése fontos fel
adat. A KISZ Központi Bi
zottsága foglalkozott a fiatal
ság szabadidejének hasznos 
felhasználásával. Határozata 
értelmében a főváros minden 
kerületében létre kell hozni 
egy, a KISZ irányítása alatt 
álló szórakozóhelyet, a 16—22 
éves korosztály számára. En
nek eredményeként kapta 
meg a KISZ heti néhány al
kalomra a Balaton éttermet, 
az Országház éttermet, és a

................................................................................................. .

Aikiari vezetőség megbízott, 
hogy szervezzem meg az 

akciót. Vállaltam, mert „lel
kes srác” vagyok, és helytele
nítem, hogy egyetemünkön 
hiányos a KSZ-élet. Az iro
dalomhoz ugyan nem sokat 
érték, nem is igen van időm 
olvasni, de a Részeg eső t ol
vastam, és tetszett. Az a né
hány KISZ-csoportvezető, aki 
eljött a félévi munkatervek 
megbeszélésére, szintén azt 
mondta, hogy az előadás biz
tosan  érdekelni fog mindenkit.

Szólok mindegyik csoportve
zetőnek, fcultúrosnak, csiná
lunk néhány plakátot, meghir
detjük a „Közgazdászában . . .  
Mi keli még? ,

Meg kell hívni az előadót.

Kétnapos telefonálgatás 
után sikerült i s . . .  Mikor 

ér rá Darvas elvtárs? . . .  Csak 
pénteken délután? Igen, jó 
lesz. Félháromkor. Nagyon 
szépen köszönöm. A kérdése
ket is összeírom. Viszonthal
lásra!

Hűha! Ma kedd van, jövő 
szerda helyett, most pénteken. 
Sebaj! Holnap kinn vannak a 
plakátok, péntekig mindenki 
háromszor is olvastatja. A 
szünetekben kérdéseket is 
gyűjtöttem. Először az egyéni 
agitáció módszerét próbáltam. 
Odamentem néhány KISZ-tag- 
hoz, és megkérdeztem, hogy 
akarnak-e kérdezni valamit 
Darvas elvtárstól, de senki 
sem akart. A jó KlSZ-íunk- 
elonárius nem csügged, én is
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Vallomás
kiírtam a táblára, hogy óra 
után maradjanak az előadó
ban.

Sokáig tartott, amíg annyira 
elcsendesedtek, hogy megkér
dezhettem, akarnák-e kérdezni 
valamit Darvas elvtársitól, de 
senki sem akart. Csak felihá
borodtak, hogy a franc egyen 
meg, mármint engem (nehogy 
félreértse valaki, csakis en
gem), amiért ilyen hülyeséggel 
lopom az idejüket. Na, de
— kezdtem mondani — ked
ves elvtánsak — ám minden
ki zajongott, és mentek kifelé,
— izé . . .  az Írószövetség elnö
ke! Valaki oda'kiabálta: „Ol
vasd el inkább a Zabhegye
zőt!”

Nagyon elcsüggedtem. Ha 
holnap sem mondanak 

kérdéseket, akkor mi lesz? Es 
olyan kellemetlen, ment mór 
alig akarnak szóba állni ve
lem. Meg ki is gúnyolnak. 
Csak tudnám miért KISZ-ta- 
gok, ha nem  érdekli őket sem
mi, bármit szervezünk.

Egész szerda délután olyan 
elkeseredett voltam, hogy csak 
na! Honnan fogok én kérdése
ke' szerezni -Darvas elvtárs
nak? Pedig neki az kell. 
Mondta, hogy ő nem szeret 
előadni, csak a kérdésekre vá
laszolni. Akkor legalább felté
telezheti, hogy válasza érdekli 
a hallgatóságot.

Ha lesz! Hű, a nemijóját!
Erről el is feledkeztem! 

Uramisten, ha nem olvasták

a könyvet, ha nem akarnak 
kérdezni tőle semmit, akkor 
lehet, hogy el sem jönnek? 
Vakargattam szép szorgalma
san a fejemet, és eszembe 
jutott, hogy de jó lenne, ha 
addigra hajszálaimból szép, 
rendes KlSZ-taigakat lehetne 
csinálni.

Mondtam is a szervező tit
kárnak, este a menzán, hogy 
fejünk felett sötét felhők gyü
lekeznek, de ő nem mondta, 
hogy másnap esőkabátban 
kell kivonulni, hanem azt 
mondta, hogy Darvas elvtárs
nak nem mondhatjuk, hogy 
ne jöjjön, mert az leégés. A 
kari titkárnak is hiába mond
tuk, az is csak egy (eins) em
ber.

Kár töprengeni máson, 
mint a .kérdéseken. Mert 

azt mondta a  titkár, hogy 
majd mi kitalálunk néhányat.

Péntek délután .félháromkor 
a 247-foen csak néhányan vol
tak. Megindult az eszmei 
offenzíva a helyzet megmen
tésére. A  szomszéd teremben 
az általános kari I/3-as alap
szervezetnek lett volna gyűlé
se. És ők elég sokan voltak. 
Igen — gondoltam — őket 
még nem rontotta el a felsősök 
propagandája. Összevontuk a 
két csoportot, és így sikerült 
megmenteni a becsületet.

Darvas elvtársat kétszer is 
igen nagyon megtapsoltuk.

Nem tudom miket .mondott, 
mert egész idő alatt azon 
töprengtem, hogy m it fog csi
nálni a KISZ a továbbiakban. 

★
Az illetékesek helyett el

mondtál
Kékesi József

Pannónia bisztrót. A felmerült 
problémák leküzdésével cé
lunk, hogy Budapest minden 
kerületében ifjúsági szórako
zóhelyeket nyissunk meg.

— Milyen nehézségek aka
dályozzák a megvalósítást?

— Legnagyobb problémát a 
vendéglátóiparral folytatott 
megbeszélések, viták jelentik, 
mert általában rossz hírű, el
dugott és nem valami Ízléses 
helyekét ajánlanak fel, ame
lyek mindenre alkalmasak, 
csak kulturált körülmények 
közötti szórakozásra nem.

Pollák elvtárstól a bennün
ket elsősorban érdeklő Pan
nónia bisztróról érdeklődtünk.

— Ez év október közepén 
kaptuk meg a helyiséget, heti 
három estére — kezdi vála
szát. — Eredeti elképzelésünk 
szerint itt csak középiskolá
soknak biztosítottunk volna 
szórakozási lehetőséget, mert 
ennél a korosztálynál érezzük 
legszükségesebbnek a szórako
zással egybekötött nevelőmun
kát. és nekik van a legkeve
sebb lehetőségük a közös szó
rakozásra. Ez nem jelenti azt, 
hogy az egyetemisták és a 
munkásfiatalok számára nem 
akarunk hasonló körülménye
ket termteni. A Pannónia 
bisztró 1500 klubtagsági iga
zolványa közül 300 darabot 
bocsátunk az egyetemisták 
rendelkezésére. (Szerkesztői 
megjegyzés: az étterem férő
helyeinek száma: 350—400).

— És itt milyen körülmé
nyek között szórakozhatnak a 
fiatalok?

— Minden szerdán kultúr
estet tartunk, ismert művé
szek, sportolók felléptével, 
akik elmesélik pályafutásuk, 
életük legérdekesebb állomá
sait, élményeit. Alkalmat 
adunk fiatal költők; énekesek 
szereplésére; akik többnyire 
itt kerülnek először a nagykö
zönség elé. Minden szombaton 
és vasárnap táncos összejö
veteleket tartunk. A „Sirius” 
zenekar játszik. Szívesen 
adunk lehetőséget eddig még 
ismeretlen, amatőr zeneka
roknak arra, hogy a legszi
gorúbb kritikusok, a fiatal kö
zönség elé álljanak tudásukat 
bemutatni.

Szeretnénk továbbá egy 
„Libressó”-t létrehozni. Ez 
zenés szórakozóhely lenne, 
diákzsebekhez szabott árakkal, 
ahol kisfiim-vetítéseket is 
tartanánk.

— Próbáltak-e más. az igé
nyeket „mennyiségileg" is ki
elégítő lehetőségeket terem te
ni?

— Igen, már tavaly is sze
rettük volna a Nagyvárad téri 
Asztalos János-parkot meg
szerezni. Az volt az elképze
lésünk, hogy itt a tánchelyisé
gen kívül olvasóparkot létesí
tünk, á tavon pedig csőnaiká- 
zási lehetőséget biztosítunk. 
Ezt bizonyos adminisztratív 
problémák miatt még nem si
került megoldani.

A tervek szépek, de elgon
dolkodtató, hogy a KISZ Köz
ponti Bizottsága majdnem két 
éve hozta meg határozatát és 
a megvalósítás igen lassan

cammog, rengeteg akadályba 
ütközik. Mikor értik meg vég
re az illetékesek, hogy a 
pénzszemlélet ablakán át 
nézve, talán rossz üzletnek el
könyvelt ifjúsági szórakozóhe
lyek létesítése társadalmi 
szinten megéri a befektetést.

És ha majd a „legnehezebb 
korosztály” intézményes szó
rakoztatása és szórakoztatáson 
keresztüli nevelése viszonylag 
megoldott kérdés lesz, • ak
kor majd mi, egyetemisták is 
remélhetünk, hogy talán . . .  
esetleg . . .  felmerülhet a gon
dolat olyan szórakozóhelyek 
létesítésére, amely az egyete
mi fiatalok találkozóhelye le
hetne, kikapcsolódást, kultu
rált szórakozást biztosítva.

Balatoni András

Szerelmi költészet
Ezzel a címmel tartotta be

mutató előadását a tatabányai 
Ifjúsági Bányász Színpad. A 
fiatal együttes vezetői? egye
temünk két volt hallgatója: 
Élcss Béla és Laurencsics Gá
bor. A műsort a Makarenko 
utcai közönség érdeklődéssel 
fogadta. A szereplés viszonzá
sára színjátszóink december 
3-án önálló estet adtak Tata
bányán.

ki a bort a játékból — már* 
mint arra a borra gondolok*
melyet árusításra beszerez
tünk. Hogy miért? Akit ér
dekel, kóstolja meg.

A zenekar hétről hétre ösz- 
szehangoltabb játékkal szó
rakoztat, csak ne tartanák a 
teadélutánt próbának, néha 
egész rövid zenélés után is 
szünetet tartva.

Mindent egybevetve, jól be
vált ez a szórakozási forma. 
Van azonban a „ház” lakói
nak egy könnyen megérthető 
kifogása a színházteremben 
tartott rendezvényekkel kap
csolatban. Mióta az egyete
men mindennemű klubdél
utánt és bált letiltottak, szín
háztermünk forgalma fokozó
dott. Kéthetenként szombaton 
alapszervi kari táncestek ke
rülnek megrendezésre, sajnos, 
nem éjfélig. Az aludni kívá
nók „számára” bömbölő zene 
csak a hajnali órákban hall
gat el. Kérésük, hogy minden 
rendezvényt csak éjfélig en
gedélyezzenek.

—petres—

Kulturális
bizottság

alakult
Az egyetemi kulturális élet 

elvi és gyakorlati irányításá
ra kulturális bizottság alakult. 
Elnöke Bikics István docens, 
az ipari kar dékánja, a tech
nológiai és áruismereti tan
szék vezetője.

A bizottság titkára Éliás 
István, a KISZ VB kultúrosz- 
tály vezetője. Tagjai: Deák 
Károlymé, a szakszervezett bi
zottság kultúrfelelőse, Radó 
Sándomé, az énekkar tanár- 
vezetője, Mathay Antalné, a  
táncegyüttes tanárvezetője, 
Köves Teoíilné, a színjátszó- 
csoport tanárvezetője, Király 
Attilámé, a klub tanárvezető
je, Paukó András, az  ipar kaid 
dékáni hivatal főelőadója, Bi- 
ró Emma, a tánckar ifjúsági 
titkára.

A  kulturális bizottság no
vember 26-án tartotta alakuló 
ülését, amelyen megvitatták 
az 1964—65-ös tanévre szóló 
kulturális költségvetést, vala
mint a művészeti csoportok, a  
KISZ VB kultúrosztály, a  
klub és a szakszervezet mun- 
katervét.

A m ost létrehozott új szerv 
feladata lesz összehangolni az 
egyetemen folyó sokirányú 
kulturális tevékenységet, irá
nyítani a kultúrmunkát, és 
gondoskodni annak anyagi és 
személyi feltételeiről.

A M A T O R F I L M E Z É S
A film  az a művészet, 

am ely a legszélesebb töme
gekhez szól. A z idei amatőr 
film fesztivál ism ét az amatőr 
filmezésre irányította a figyel
mei. Jelentőségét főleg egy, a 
filmhez értő bázis kialakításá
ban kell keresni, am ely ké
pes utánpótlást szolgáltatni a 
film m űvészet számára, és 
amelyre, m int közönségre a 
film m űvészet• haladó irányza
tainak építeni lehet.

Hiszen a legtöbb m űvészet 
fejlődésének, magasabb szín
vonalra való emelésének egyik 
jelentős akadálya a meg nem 
értés.

A z amatőr filmezés nevelő, 
ism eretterjesúő, ízlésformáló 
jellege rna már vitathatatlan.

Az amatőrök a filmezést 
nem csupán szórakoztató idő
töltésnek tekintik, hanem a 
művészi kifejezés lehetőségé
nek is. Persze, ez a lehetőség 
rendkívül csábító és sokszor 
helytelen irányba tereli a kez
dőt. A m űvészi kifejezésre 
való törekvés — megfelelő 
alap és képzettség nélkül — 
gyenge utánérzésekhez, nívót- 
lan történetecskékhez vezet, 
ami már nem szolgálja az 
amatőr filmezés igazi célját. 
A magyar amatőr filmesek, öt
letek, téma szempontjából job
ban állnak, mint a környező 
szocialista országok amatőrjei. 
De szembetűnő a technikai 
színvonal lényeges különbsé
ge, sajnos, az ő javukra.

A  Brnói Filmfesztivál német 
és cseh film jei ragyogó techni
kával készültek.

Sajnos, az amatőr filmezés 
anyagi problémái nem minden

esetben engedik meg a maxi
mális igényeket kielégítő tech
nikai berendezések alkalma- 
zasát.

A  külföldi amatőr filmezés 
kiváló technikai színvonalát 
az anyqagi eszközök bőségé
nek köszönheti. Hazánkban 
közel tízezer felvevőgép van 
magánkézen. Az ELTE Ama
tőr filmklub körülbelül 450 
aktív amatőrt tart nyilván. 
Az aktív filmesek viszonylag 
kis száma szintén anyagi 
okokra vezethető vissza.

Joggal vetődhet fel a kér
dés, hogy egyetemünknek mi
ért nincs filmköre, amikor az 
Eötvös horánd Tudomány- 
egyetemnek, a Budapesti Mű
szaki Egyetemnek — és még 
sorolhatnám tovább  — jelen
tős, és nyugodtan állíthatjuk, 
az ország határain túl is is
mert filmköre van.

Próbálkozások persze már 
nálunk is történtek.

Először a Makarenko utcai 
kollégiummal közösen akar
tunk filmklubot létesíteni. Ez 
nem járt sikerrel.

A múlt évben az Akadémia  
küldött volna előadót, sőt ve
le együtt felszerelést is. De az 
egyetem nem vállalta az elő
adások és a nyersanyag költ
ségeinek fedezését. így a tár
gyalások. abbamaradtak és a 
mai napig nem sikerült film
klubot létrehozni.

A KISZ-nek sem lenne ér
dektelen foglalkozni a problé
mával, hiszen minden egyete
men a filmklub a KISZ véd
nöksége és irányítása alatt 
működik.

— Szerda —



Index-statisztika
Ezúttal nem a statisztika indexszámairól van szó, hanem 

egy közgazdász hallgató indexében található adatok alapján 
készült statisztikáról. A statisztikai tanszék egyik dolgozója 
egy IV. éves levelező hallgató indexét — lévén ez a hallgató 
a tanszék „régi ismerőse” — írásbeli vizsga közben áttanul
mányozta. Ennek során — statisztikus voltát me9 nem tagad
ra  — gyakorisági sorba rendezte a vizsgaeredményeket, és 
átlagot szám ított belőlük. Minthogy a szóban levő hallgató 
kétszer ism ételt félévet, eddig már nyolc félév eredményei 
szerepelnek indexében. A nyolc félév alatt összesen 45 vizsgát 
te tt le. am elyek megoszlása érdemjegy szerint a következő:

eredm ény Vizsgák Ebből
száma 1963—64 

11. félévben
jeles i —

jo 2 —

közepes 6 1
elégséges 18 2
elégtelen 18 6

összesen 45 9
A 45 vizsga átlageredménye: 1,89.
Kitartó hallgatónk ez alkalommal egy ism ételt félévben  

(illetve a megismételt félév befejezése után néhány hónappal) 
harmadik utóvizsgáját készült letenni statisztikából. A 46. 
vizsga után a fenti statisztika természetesen módosult. így pl. 
az átlag 1,87-re csökkent, és az 1-es osztályzat lett a módusz.

Házi feladat a „KÖZGAZDÁSZ” olvasói számára:
Számítsuk ki. hogy
a. hogyan sikerült a harmadik utóvizsga statisztikából7
b. hányszor kap még ez a hallgató utóvizsga-engedélyt?

Az esti hallgatók problémáiról
László Imre, rektorhelyettes 

az idén is összehívta az immár 
hagyományossá vált értekezle
tet — az estiek „panasznap
ját” — melyen az esti hallga
tók képviselői, valamint az 
egyes tanszékekről az esti ok
tatásban érdekelt oktatók vet
tek részt. A november 27-én 
tartott értekezleten esti hall
gatóink a problémák ismerte
tése mellett azt is elmondták, 
hogy mit találtak jónak. Az 
oktatók válaszai tisztáztak 
egyes félreértéseket, tanácso
kat tartalmaztak egyes problé
mák megoldására. László élv
társ vitaindítója és összefog
lalója az eddigi eredmények 
felmérését, a jövőbeli kilátá
sok és feladatok áttekintését, 
valamint egyes problémák 
megoldását segítette elő.

A hallgatók észrevételei kö
zött szerepelt pl., hogy egyes 
nehezebben tanulható tár
gyakból kevés a gyakorlat, és 
hogy gyakran éppen ezen tár
gyak órái olyan időpontban 
vannak, amikor már a legfá
radtabbak a hallgatók.

László elvtárs válaszában 
hangsúlyozta, hogy a heti 12

F e l s z ó la l á s
Az esti hallgatók igen sok 

problémával küzdenek, amíg 
eljutnak odáig hogy levizsgáz
zanak. A tanszékek túlnyo
mórészt megértik a nehézsé
geket és ki-ki a maga mód
ján segít is a felkészülésben.

Mégis adódik és adódhat sok 
egyén i és csoportos probléma. 
E problémák összegyűjtője és 
továbbítója a csoportbizalmi.

Alig várták a bizalmiak, 
hogy a t a v a l y  e l m a r a d t  
rektorhelyettesi értekezleten 
felgyülemlett problémákat el
mondhassák.

Utólag értesültünk arról, 
hogy az értekezleteket megtar
tották. Nélkülünk. Ok: Csak a 
kitűnő és jeles rendű hallga
tók véleményére volt kíváncsi 
az értekezletet összehívó rek- 
íorhelyettes elvtárs.

Ezek a tanulók valóban sok 
problémával küzdenek meg, 
eredményeik szerint kitűnő 
vagy jeles eredménnyel. Még
sem ad az általuk elmondott — 
bár bizonyára a mi elképzelé
sünket is fedő — vélemény 
reális képet. Mert mi van a 
gyengébb eredményű hallga
tókkal? (Nem is biztos, sőt ál
talában nem azért gyengébb 
eredményűek, mert lustábbak.) 
Bizonyára nekik több a problé
májuk. sőt kevésbé kitűnő 
vagy jeles módon birkóznak 
meg e feladatokkal.

Miután a ml csoportunkban 
— tanulmányi eredményei 
alapján — senkit sem hívtak 
meg, mi lesz a mi csoportunk
kal? Vagy talán a mi véle
ményünkre nem kíváncsiak?

Javasoljuk, hogy a jövőben 
csak a kitűnő vagy jeles ta
nulók legyenek bizalmiak és 
igy mód nyílik arra. hogy 
minden csoport elmondhassa, 
évenként legalább egyszer, a 
legfelsőbb vezetőknek is 
problémáit.

Általános kari esti tagozat 
H /l. csoportja

órával való gazdálkodást a 
jövőben meg kell javítani. 
Felvetette annak lehetőségét, 
hogy a hallgatók választhas
sanak, hogy a heti óraszám 
egy bizonyos részét, milyen 
tárgyakra fordítják.

A hozzászólásokból és vála
szokból kiderült, hogy mind a 
hallgatók, mind a tanszékek 
kívánatosnak tartják az esti 
hallgatók és a tanszékek kö
zötti kapcsolat szorosabbá té
telét. Szó volt a közgazdász 
diploma nagyobb megbecsülé
sét célzó intézkedések szük
ségességéről — és ez alkalom
mal sem maradhatott ki a 
panaszok lajstromából a rossz 
jegyzetellátás.

Pozitívumként hangzott el, 
hogy az esti hallgatóknál az 
utóbbi években a lemorzsoló
dás mértéke nem múlja felül 
lényegesen a délelőttiekét. De 
ennek értékét erősen lerontot
ta az, hogy az elmúlt tanév
ben sem sikerült rendet te
remteni az esti és levelező 
hallgatok vizsgái körül. A 
vizsgahalasztási kérelmek 
nagy tömege érkezett be, 
amelyekből „kiderül”, hogy 
hallgatóink és családtagjaik 
igen nagy hányada — a tanu
lást különösen gátló, súlyos 
betegségekben szenved. A rek
torhelyettes nyomatékosan ki
jelentette. hogy a folyó tanév
ben minden lazaságot felszá
molnak ezen a téren.

A közel négyórás értekez
let jelentőségét növeli, hogy az 
Egyetemi Tanács december 
havi ülésén megtárgyalja az 
esti oktatás problémáit.

K. P.

PANASZOK 
-  RÖVIDEN

Az elmúlt héten bejött szer
kesztőségünkbe egy esti hall
gató és arra kért bennünket, 
írjuk meg az estiek néhány 
problémáját, hátha felfigyel
nek rá az illetékesek és tud
nak valamit tenni érdekük
ben. íme. az észrevételek.

1. Az új házirend bevezeté
se óta nagyon kényelmetlen 
helyzet állt elő. A tantermek
ben nem lehet leülni tanulni, 
mert óra után távozni kell 
onnan és az ajtót bezárják. A 
könyvtárban ugyanakkor re
ménytelen kísérlet ülőhelyet 
találni, és ha lenne is, so
kan képtelenek akkora zsú
foltságban elmélyülni. Ottho
ni tanulásra a legtöbb eset
ben szintén nincsenek meg a 
feltételek. Ez a helyzet tehát 
nagyon kényelmetlen és nem 
segíti a tanulást. Legalább azt 
lehetne megtenni, hogy né
hány termet tanulóvá nyil
vánítsanak, mint régebben 
erre már volt példa.

2. A tanszékek fogadóórája 
az esti hallgatók többsége 
számára rossz időpontban, 
túlságosan korán van. Ellent
mondásos az is. hogy miköz
ben a fogadóórák alig van
nak kihasználva, például a/fi- 
lozófia tanszéken egyáltalán 
nincsenek kiírva az időpon
tok.

A matematika tanszék pe
dig túlterhelés miatt esti hall
gatók részére nem tud foga
dóórát adni, és ezt a tényt a 
csütörtöki konzultáció sem 
képes enyhíteni.

3. Állandó probléma a jegy
zetek beszerzése. A kérdés 
azonban úgy is felmerül, miért 
ne lehetne a jegyzetekből na
gyobb példányszámot rendel
ni, ami elég lenne a követ
kező tanévre, hiszen rendsze
rint csak változatlan után
nyomásról van szó.

(F)

Spanyol nyelvi kör

Nagy sikerrel tartotta meg kubai élménybeszámolóját Lengyel Petem é tanársegéd. A 
tanárnő egy évi kinntartózkodásáról adott kiselőadását kubai lemezek, valamint dia
vetítés tette érdekesebbé.
Ä \\\\\\\\V \\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\\V t\\\\\\^ ^ ^

KLUBEST A BARÁTSÁG HÁZÁBAN
Még két hét sem telt el az 

orosz nyelvi kör első meg
mozdulása óta, és az MSZBT 
székháza újra vendégül látta 
nyelvi körünk tagságát. Ez
úttal egy Ogyesszából érke
zett, főként orvosokból, egész
ségügyi dolgozókból álló szov
je t turistacsoporttal találkoz
tunk. A részvevők között más 
egyetemek hallgatói is képvi
seltették magukat.

A klubest rövid, jól meg
rendezett műsorral kezdődött, 
de a program érdekesebb ré
sze csak ezután következett: 
szellemi vetélkedő szovjet és 
magyar részvevőkkel. A zsűri 
elnöke a szovjet turistacsoport 
vezetője volt, ugyanis az 
orosz nyelven összeállított kér
dések. irodalom, művészet, 
technika, földrajz, politika, el
sősorban a Szovjetunióval 
foglalkoztak. A játék leveze
tése jó nyelvkészséget és talá
lékonyságot kívánt. Keszthe
lyi Judit kiválóan oldotta meg 
ezt a feladatot.

A vetélkedőt végüli.t Szalui 
József másodéves nemzetközi 
szakos hallgató nyerte meg_ a 
győztesek könyvjutalomban 
részesültek.

Ezután csoportos társalgás 
kezdődött az est szovjet és 
magyar részvevői között, kü
lönböző témákról. (A társal
gás során olyan kellemes lég
kör alakult ki, hogy a klub
estet meg kellett hosszabbíta
ni, így körülbelül fél 11-kor 
indultunk haza.)

A z orosz nyelvi kör máso
dik rendezvénye is kellemes 
emlék marad azoknak, akik 
ott voltak.

Ny. L.

Korbácsos ének
Irodalmi Színpadunk de

cember 10-én. csütörtökön es
te 7 órakor, a Makarenko ut
cai Mező Imre kollégium szín
háztermében bemutatja a Kor
bácsos ének című irodalmi 
műsort.

Az összeállításban Bertolt 
Brecht, Eluard, Aragon, Győré 
Imre, Paul Celan, Csoóri Sán
dor, Garai Gábor, Nazim Hik- 
met, Radnóti Miklós, Pablo 
N ehruda, Rozsgyesztvenszkij, 
Dürrenmatt művei szerepel
nek.

A műsort Vadász Gyula 
rendezte.

Megbeszélés külföldi hallgatókkal

Ketten egy ellen — a laborban

Több m int. egy hónap telt el 
azóta, hogy a külügyi csoport 
íehérasztal-találkozóra hívta 
egybe az egyetemünkön ta
nuló külföldi hallgatókat. A 
kellemes, baráti légkörű talál
kozón számos komoly kérdés 
merült fel; a külügyi csoport 
felelősei ígéretet tettek az el
hangzott kérdések megvála
szolására, és a külföldi (hall
gatókat érintő problémák 
megoldására. Ez alkotta a  no
vember 27-én megtartott mun
kaértekezlet témáját.

Pócsik Ilona, a külügyi cso
port vezetője tartott beszámo
lót az eddig végzett munká
ról. Beszámolójában kitért a 
külföldi hallgatók számára 
szervezett konzultációkra, tisz
tázta a felmerült problémák 
megoldhatóságát, megjelölte a 
bizottság előtt álló perspekti
vikus feladatokat.

követte, 
részéről 

javaslat, 
kérés hangzott el, amelyekre 
Nyusztay László, a külügyi

A beszámolót vita 
A külföldi hallgatók 
számos hozzászólás.

csoport szervező titkára vála
szolt.

A továbbiakban dr. Szentes 
Tamás, a világgazdaságion 
tanszék adjunktusa, a külföldi 
hallgatók patronálója beszélt a 
csoport tevékenységéről. Érin
tette a gólyabáli események 
káros tapasztalatait, tisztázta 
az ezzel kapcsolatos téves ál
talánosításokat, helytelen né-, 
zeteket. Elmondta, hogy a 
külügyi csoportra még számos, 
nagy jelentőségű feladat tár  
a külföldi hallgatók segítésé
ben, támogatásában.

Az értekezlet ezután meg
választotta a külügyi csoport 
mellett működő barátság bi
zottságot, amelyben az egyes 
országokból érkezett külföldi 
hallgatók egy-egy fővel kép
viseltetik magukat. Az új bi
zottság munkája minden bi
zonnyal segít majd a szerve
zésben, a feladatok megoldá
sában. Elnöke Ambito Adun- 
do, helyettese Emil Housni.

A soron következő felada
tok rögzítése után, az értekez
let befejezte munkáját.

Ny. L.

Ralf Dahrendorf:

Munkásfiatalok nyugatnémet egyetemeken Befejezetlen gondolatsor

in .

Tanulmányának befejező részében Rali
Dahrendorf, a tübingiai egyetem szocioló
gia professzora összefoglalja következte
téseit.

Bármilyen mérce szerint nézzük, született 
tehetségek között is van szociális rétegeződés. 
A német diákság szociális rétegeződése azon
ban igen aránytalan. Ez a megfigyelés volt 
meggondolásunk egyik kiindulópontja, mely
nek eredményét háromféle vonatkozásban 
foglalhatjuk össze:

1. Mivel magyarázható a munkásgyerekek 
csekély száma a nyugatnémet egyetemeken?

2. Mit jelent ez a magyarázat a német tár
sadalom jellegére vonatkozóan?

3. Hol keresendő a fennálló viszonyok meg
változtatása?

Hogy a német munkáscsaládok nem haj
lanak a továbbtanulás felé, és hogy a német 
művelődési intézmények nem igénylik a 
munkásfiatalokat, inkább egy tautologikus 
kijelentés.

Az a látszat, hogy mindkét intézményben 
(a munkáscsaládban és az iskolákban) ugyan
az a kulturális vonás hat, ami a munkásgye
rekek képzésével szemben áll. Sok munkás 
hitének, „a gazdagok” tervszerű előnybe ré
szesítéséről, megfelel a tanító meggyőződése 
a m u nkás-gy ere kék tehetségteleraségéről.

Az ilyen kijelentések mögött azonban nem 
az a szándék áll. amely a jelenlegi helyzet 
károsultjait keresi, A német egyetemista 
munkásgyerekek problémája nagyon fontos, 
mert ez minket, mint egy szonda, társadal
munk rákfenéjéhez vezet el, amit én német 
elmaradottságnak nevezek.

Megfigyelhető, hogy Németország az az or
szág, ahol a legkevesebbet beszélnek a szo

ciális esélyek egyenlőtlenségéről, és ahol 
ezek az egyenlőtlenségek a legkifejezőbbek.

A mi társadalmunk elmaradottsága egyál
talán nem abban van, hogy ez az egyenlőt
lenség létezik, hanem sokkal inkább abban, 
hogy nem ésszerűen fejtették ki, hogy aztán 
legyőzhessék.

Sok gyakorlati következtetést lehet meg
gondolásunkból levonni. Én ezeket két terü
letre korlátozom, ami számunkra elsőrendű 
fontosságúnak tűnik, hogy a német egyete
mista munkásgyerekek számát növeljük és a 
német társadalom művelődési tárházának 
megnyitásához hozzájáruljunk.

A munkáscsaládok esetében mindenekelőtt 
fel kell számolni a nagy információs elmara
dottságot. Jobb, szélesebb információt a mű
velődési lehetőségekről, a képzési előfeltéte
lekről.

Fontos lenne, függetlenül az iskolától, a 
szakmai tanácsadás mintájára egy művelő
dési tanácsadó szervezetet létrehozni, amely 
lehetőség szerint egy családot sem hagyna ki 
gondoskodása alól.

A másik döntés, amely a mi fejtegetésünk 
alapján kínálkozik, a művelődési intézmé
nyeket érinti. Itt mindenekelőtt a vizsga és a 
kiválasztási rendszer személyes jellegének 
megszüntetése szükséges, miáltal szakszerűbb 
tehetségkiválasztás válik lehetővé.

Ez nem követeli semmiféle jelenleg fenn
álló intézmény megszűnését, hanem csak an
nak kiegészítését. Vajon kívánatos-e vagy 
sem, „hogy a munkásgyerekek részesedése 
a német egyetemeken növekedjen”, ez  nem a 
tudományos döntés dolga. Mégsem csinálha
tok titkot abból, hogy egy ilyen fejlődés kí
vánatos lenne.

(A Die Zeit című nyugatnémet hetilap
ból rövidített fordítással átvéve.)

Fordította: Zelnik János

„Ha a lakosságnak a fele a 
diákságnak csupán egy husza
dát küldi az egyetemre, akkor 
az egészséges értelem kételke
dik abban, hogy a szociális ré
tegződés szerinti tanulási lehe
tőségek a tehetséggel arány
ban vannak” — írja Dahren
dorf.

Helyesen elveti a tehetség 
felbukkanásának örökléstani 
magyarázatát, hiszen nevetsé
ges, hogy a szociológia bioló
giailag még ismeretlen, feltá
ratlan örökléstani problémára 
hivatkozzon, hogy a tehetséget 
meghatározó tulajdonságokat 
képviselő kromoszómák mii
lyen valószínűséggel bukkan
nak fel az értelmiségi- &  a 
munkás-családoknál.

De hol keresi Dahrendorf a 
probléma megoldását?

Először is vádolja az elma
radottságot. „Németország az 
az ország, ahol a leghelyeseb
bet beszélnek a szociális esé
lyek egyenlőtlenségéről, és 
ahol ezek az egyenlőtlenségek 
a legkifejezőbbek.”

Vajos elég-e az, ha többet 
beszélünk róla? Attól talán a 
szociális esélyek egyenlőbbek 
lesznek? Nézzük csak a követ
kező mondatot. Itt bizonyoso
dik be a marxizálás, a marxiz
mus tanainak felületes ismere
te, vagy nem ismerete. Csak 
egy kicsit kell megpiszkálni, 
hogy felfedjük megalkuvó jel
legét?

„A mi társadalmunk elma
radottsága egyáltalán nem ab

ban van, hogy ez az egyenlőt
lenség létezik, hanem sokkal 
inkább abban, hogy nem éssze
rűen fejtették  ki, hogy aztán 
legyőzhessék.”

Tehát azért még nem elma
radott egy társadalom, hogy 
óriási egyenlőtlenségek van
nak tagjai, különböző osztályai 
között, mind gazdasági, mind 
egyéb területeken. Majd, ha 
ésszerű, szép szónoklatokkal 
(ha erre egyáltalán lehetőség 
van), kifejtjük, azzal győzzük 
le.

„Az iskolának és az egye
temnek sokmindenben meg 
kell változnia” — írja Dah
rendorf, de a következőkben 
már vissza is vonja. „Ez nem  
követeli semmi jelenleg fenn
álló intézm ény megszűnését.” 
Tehát ez csak olyan reform
ajánlat, amely már születésé
ben is halálra ítélt. Mindezek 
ellenére el kell ismernünk 
Dahrendorf bátor kiállásét, 
azt, hogy jelenleg Nyugat-Né- 
metországbao fel merj vetni 
és elemezni a munkásfiatalok 
helyzetét, a személyiség sza
bad kibontakozásának polgá
ri joga, és annak szociális, 
anyagi megalapozása között 
tátongó óriási szakadék létét.

E bátorság azonban megtor
pan, amikor a kiutat kellene 
megtalálni, kimondani..

Zelnik János
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N É V  N É L K Ü L
4  z  újságírás egyik lényegi eleme a kritika. A z újság- 

s í  írónak mindig széleslátókörű, társadalmi méretekben  
gondolkodó embernek kell lennie, hogy fennakadjon olyan 
problémákon, am elyeket a  megszokás eltűr, a helytelen szem
lélet, magatartás kikényszerít. Ilyenkor bírálnia kell.

A z igazság mindig konkrét, s így a bírálatnak is annak 
Tcell lennie, hogy segítségével a hibákat elkövetők kijavíthas
sák azt. Mind a helyes, mind a hamis elvnek vagy gyakorlat
nak, emberek a képviselői, így a kritika szükségszerűen sze
m élyek ellen is irányul, ami nem azonos azzal, ha valakit in
dokolatlanul, egyes tulajdonságai miatt piszkálnak, személyes
kednek.

L ehet, sőt lapunknak az utóbbi időben szerzett tapaszta
latai is azt mutatják  — bár kritikánk helyes és jogos 

volt —, hogy az érintettek és környezete részéről, a bírálat 
éles elutasításban részesül.

Nem szándékunk bizonyítani, hogy a kifogásolt cikkek
nek, így Rózsahegyi „Elefántcsonttoronyba zárva!?’’, Sz. A. „E 
heti bemutatónk?’ és Puskás „Nekrolóff’ című írásának igaza 
volt. önm agukért beszélnek.

4  z  ellenük elhangzott elsőszámú vád az, hogy ha nem is 
c l  név szerint, de meglehetősen pontos személyleírással, 

illetve konkrét követeléssel támadtunk. Pedig ez csak így le
het! Különben nem ér semmit az egész, mert m int szürke sza
már a ködben, eltűnik a megbírált a tömegben. Név, szem ély  
nélkül elvész a kritika értelme, m ert a hiba kijavítása az egyes 
em ber részéről mindig a környezet, a társadalom hatására tör
ténik, persze, ha az megköveteli.

A  másik vád az, hogy milyen alapon tettük? Hogyan m e
részeltünk bántani valakit, milyen alapon avatkoztunk egy 
em ber zavaros ügyeibe — a magánéletébe?

l  vádakból kiderül, hogy a bírálat elutasítása, a kispol- 
s i  gáti gondolkodásmódnak megfelelően, a tulajdon szent

ségén alapuló „magánélet sérthetetlensége’’ elképzelés szerint 
történt. A  kapitalizmusban ez a vágy — a társadalmi és egyéni 
érdek ellentéte, a  birtokolt pénzmennyiség nyomán kialakult 
hierarchia — bizonyos m értékig szükségszerű, de társadalmi 
méretekben sohasem (az uralkodó osztály számára is csak 
ideiglenesen és részlegesen) valósult meg.

Arról nem is beszélve, hogy ez az elképzelés társadal
munkban teljesen idegen. Igaz, a forradalom a tulajdonviszo
nyok megváltoztatásán alapul, de szükségszerű velejárója az 
embernek, m in t társadalmi lénynek átformálása, m egváltoztatá
sa is. Ez minden forradalom után hosszú időit ve tt igénybe, 
és sohasem jelen tette  — annak ellenére, hogy a forradalmak 
mindig tömegmozgalmon alapultak —, hogy a  tömegek a  for
radalmi változás pillanatában rendelkeztek az újnak megfe
lelő gondolkodásmóddal, erkölccsel.

De nem jelentette, és nem jelentheti számunkra sem, a 
régi erkölcs eltűrését, s azt, hogy engedjük vackán nyugodtan 
tespedni a  kispolgárt!

J\Jem ártana, ha egyesek elolvasnák például a francia for- 
 ̂ ' radalom történetét, hogy csak egy, az évszázadok során 

klasszikussá lett történelmi példát idézzünk.
A z eszmei offenzíva, mind egyetemünkön, mind lapunk

ban meglehetősen erőtlen volt. De a szocialista erkölcs csírái
nak lényeges alapelvei megsértése m ellett nem mehetünk el 
szó nélkül. Különösen itt a m i egyetemünkön. Erre egyrészt 
tanulmányaink, másrészt jövendő munkánk kötelez, amely 
gyakran követeli meg részünkről a bírálatot, vagy annak meg
hallgatását, értékelését, a hiba kijavítását.

4  kritika, legyen formája szatíra, glossza vagy egyszerű 
c l  cikk, am i újságban jelenik meg, az ember jóra törek

vésének. mindig szükséges, nélkülözhetetlen eszköze.
Mindehhez még annyit, ha lapunkban egyszerre két „sze

mélyeskedő” cikk jelenik meg, akkor „kritikusaink" ne külön- 
külön, csak saját személyes ismerőseiket védelmezzék.

K. J.

Politikai rejtvény
Lapunk mostani számában kétfordulós fejtörőt indítunk. 

Kül- és belpolitikával kapcsolatos kérdéseket teszünk fel. A 
külpolitikai rész kérdései összefüggésben vannak egymással, 
általában csak az előző kérdés helyes válaszainak ismeretében 
jutunk el a következőkhöz. A belpolitikai kérdések egymástól 
függetlenek. A  helyes válaszokat mindkét esetben 2—2 ponttal 
jutalmazzuk. A  pontverseny Összesítésében az első három he
lyezett könyvjutalomban részesül.

Reméljük, hogy a rejtvénysorozat hasznos szórakozás 
lesz. A m egfejtéseket legkésőbb december 15-ig, levelezőlapon 
vagy személyesen juttassátok el a „Közgazdász” szerkesztő
ségéhez.

Külpolitika
1. Az USA mely agresszív 

katonai tömbök tagja?
2. Melyik az a szövetség, 

amelynek neve a részvevő 
államok neveinek kezdőbetűi
ből tevődik össze?

3. Melyik másik katonai 
tömbben vesz részt a fenti szö
vetség országainak mindegyi
ke?

4. Hol és mikor alakult meg 
ez az agresszív katonai tömb?

5. A fenti katonai tömbben 
melyik tagállamnak van leg
nagyobb területe, külbirtokkal 
együtt?

6. Mi ennek az országnak a 
fővárosa és körülbelül meny
nyi a lakossága?

Belpolitika

1. Melyik szerv alá tartozik 
a Tervhivatal?

2. Nemzeti jövedelmünk 
hány százalékát fordítottuk 
1963-ban felhalmozásra?

3. Magyarország hány szá-
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zalékát fedezi az ENSZ költ
ségeinek?

4. Hány tagja van az 
MSZMP Politikai Bizottságá
nak?

5. Hazánk jelenleg hány or
szággal tart fenn diplomáciai 
kapcsolatot?

6. Hány gazdasági minisz
térium működik Magyarorszá
gon?

E L L E S E T T

H 4 N C O E

SZEMINÁRIUMON
— Maga kedden hiányzott 

és hétfőre hoz orvosi igazo
lást?!

— Bocsánat, tanár úr, majd 
pótolom a m ulasztást. . .

KOLLÉGIUMBAN
— Hol a matekfüzetem, 

gyerekek?
— Az asztalon nézd, a ha

risnyatartó vagy a zsíroske
nyér mellett.

ELŐADÓBAN
— Matematika zárthelyi az 

I-es előadóban 1964. október 
3-án. A tanszék mindenkit 
szeretettel vár.

R. L.

T A K jé d b

K o r á b b a n  is t ö b b  a l k a l o m 
m a l  á t v e t t ü n k  m á r  c i k k e k e t  
m á s  e g y e t e m i  l a p o k b ó l .  S z e 
r e t n é n k  a z o n b a n ,  h a  a z  e g y e 
t e m i  f i a t a l s á g  k ö z e l e b b  h o z á 
s á h o z  l a p u n k  is h a t é k o n y a b 
b a n  j á r u l n a  h o z z á .  E g y m á s  
é l e t é r ő l  h í r t  a d v a ,  a z  e s e 
m é n y e k r ő l  é s  a  p r o b l é m á k 
r ó l  r e n d s z e r e s e n  b e s z á m o l v a  
e z t  k í v á n j u k  e l é r n i .

M o s ta n i  s z á m u n k b a n  k i 
c s i t  ö n m a g u n k  f e l é  k a c s i n t 
v a ,  e g y e t e m ü n k  e g y k o r i  h a l l 
g a t ó j á v a l  k é s z í t e t t  i n t e r j ú b ó l  
k ö z l ü n k  n é h á n y  r é s z l e t e t .

N a g y  I m r e ,  a z  o l im p i a i  ö t 
t u s a c s a p a t  t a g j a ,  e g y e t e m ü n 
k ö n  s z e r z e t t  d i p l o m á t ,  a 
f ö l d r a j z i  s p e c i a l i z á c i ó  s z a 
k o n .  J e l e n l e g  a  B u d a p e s t i  
M ű s z a k i  E g y e t e m e n  d o l g o 
z ik ,  é s  a  J ö v ő  M é r n ö k e  k ö 
z ö l t e  a z t  a  b e s z é l g e t é s t ,  m e 
ly e t  a z  o l i m p i a  u t á n  v e l e  
f o l y t a t t a k .  I g y e k e z t ü n k  o ly a n  
r é s z e k e t  k i r a g a d n i ,  m e l y e k  
a  s p o r t é l e t r e  v o n a t k o z ó a n  á l 
t a l á n o s a b b  é r v é n y ű  k ö v e t k e z 
t e t é s e k e t  is  t a r t a l m a z n a k .

— A magyar sportban ki
alakult egy olyan szokás, hogy 
a versenyek előtt nem nyilat
kozunk, vagy ha nyilatko
zunk is — nem mondunk 
semmit. Nos, mi ezzel a ha
gyománnyal szakítva, az olim 
pia elő tt azt vallottuk, hogy 
a csapatversenyben nincs esé
lyünk az első helyre. Egy
részt, a már ism ert fegyelmi 
okok miatt, másrészt a szov
je t csapat kitűnő formája 
egy percig sem tette kétséges
sé, hogy csak a második 
helyért lehetünk versenyben. 
Ha a vívásban 600—700 pont 
előnyt tudunk szerezni, mint 
Rómában, akkor is csak meg

szoríthattuk volna Novikové- 
kat. Sajnos, ezt a teljesít
m ényt nem tudtuk megismé
telni. Vereséget szenvedtünk 
egy olyan csapattól, (Ausztria 
8 :1), amelytől nem lett volna 
szabad kikapnunk. Ebben a 
vereségben oroszlánrésze volt 
az inkorrekt bíráskodásnak — 
ez lelkileg nagyon éreztette  
hatását. A sorsdöntő m érkőzé
sen döntetlenül végeztünk a 
szovjetekkel, s  bár a vitás 
vívás után vezettünk előttük, 
emberi számítás szerint ezt 
az előnyt nem tudtuk volna 
megtartani.

A teljesítm ények között 
alig van különbség, néha 
csupán egy hajszálnyi — 
és ez elég a verseny eldönté
séhez. A bronzéremben ugyan
annyi munka van, mint az 
aranyban. De itthon az ezüst 
és a bronz nem csillog úgy — 
csak az aranynak van becsü
lete. Kicsit elkényeztettük a 
közvéleményünket. (És ebben  
sajnos, nagy szerepe van a 
sportújságírásnak!) A z elége
dettség bizonyos fokig helyes, 
de ez nálunk gyakran át
csap a tehetetlenségbe, am i
kor csak az eredményeket né
zik, és nem látják tőle a tel
jesítm ényeket. Pedig a győz
tes vívó is vét hibát — csak 
azt a reflektorfény eltakarja. 
És valakinek a keserűséget is 
le kell nyelni. A zt tartják jó 
versenyzőnek, aki veszteni is 
tud — ez m ér emberség kér
dése . . .

r J le v é í m a t e m a t i k a  i i c j i j b e n

Újsághír: November 30-án az első évfolyamos 
ipar kari hallgatók 5 perccel a zárt
helyi előtt értesültek a dolgozatírás 
tényéről.

Kedves Szüleim!
Szeretném tudialni veletek, 

hogy matematikából zárthelyi 
dolgozatot írtunk. Persze, ti 
még nem tudjátok mi az, hogy 
zárthelyi, dolgozat. Ez olyasfé
le, mint mikor otthon össze
gyűltök vasárnaponként a 
templomban. A sok ember 
csak ül, ül, imádságokat mor
mol, és várja, hogy az isten 
leszáll hozzája.

Hát ez a zárthelyi is ilyen 
volt. Ültünk, közben óhéber 
imádságokat mormoltunk és 
vártuk az istent. Az isten 
azonban nem jött.

Kíváncsiak vagytok ugye, 
hogyan történt meg ez egy 
marxista egyetemen. Tudjátok, 
összegyűltünk, hogy egy ki
csit gyakoroljuk az integrál- i 
számítást, mert a jövő hétre I

zárthelyit ígértek. Az integrál- 
számításból még egyetlen gya
korlati óránk sem volt.

Azért ne búsuljatok kedves 
szüleim, nagy baj nincs, me
hetünk még beszámolóra is, 
meg utóvizsgára is . . .  Szeret
nélek megkérni titeket, dol
gozzatok jobban, szerezzetek 
több munkaegységet, mert a 
következő félévre tandíjat 
kell majd fizetnem. Jövőre 
majd másképp lesz, de tud
játok, most még csak elsős va
gyok, tapasztalatlan, nem is
merem elég jól az egyetemi 
élet belső humorát, a tanszéki j 
vicceket.
Sokszor csókol szerető fiatok: 

Ödönke
Utóirat: Tudom továbbá,

kedves, szüleim, hogy az idén 
„december első napjai” no
vember 30-ra estek.

Sok
még a teendő

Egyetemünk sportköre no
vember 30-án tartotta küldött- 
értekezletét. A szokásos évad
záró közgyűlés volt ez, ahol 
az első napirendi pontként 
Molnár Sándor ügyvezető ' el
nök tartotta meg beszámoló
ját az 1964. évi munkáról.

Beszámolójából kitűnt, hogy 
a magyar sport hatalmas ará
nyú átszervezése egyetemün
kön is érezteti már hatását, ha j 
egyelőre nem is túlzott mér
tékben.

— Elvi és gyakorlati segít
séget kapunk — mondta Mol
nár Sándor. — A sporttanács- 
csal igen jó  az együttműködés, 
ami biztosítéka lehet, a to
vábbi fejlődésnek. Munkán
kat lényegesen könnyíti, hogy 
sportolóink KISZ-tagok. A 
sportklub és a testnevelési 
tanszék közötti kapcsolat is 
igen jó. Sajnos, a fejlődést 
hátráltatja az állandó létesít
ményhiány. Teremproblé
máinkat a terembajnokságok
ra való benevezéssel próbáljuk 
ideiglenesen megoldani.

Molnár Sándor ezután a 
megfelelő propaganda hiányá
ról beszélt. Propagandára első
sorban a „Közgazdász” hiva
tott. Igen jó lenne, ha eztán 
rendszeresebbé válnának a tu
dósítások. és az előkészüle
tekről is olvashatnának az 
egyetem hallgatói. A fali hír
adó és a plakátok is népsze
rűsítenék a sportot.

— Szakosztályainkban igye
keztünk jó közösséget kiala
kítani — folytatta —, bár fá
radozásaink nem mindig jár
tak sikerrel.

A tanszékvezető beszámolt 
az egyes szakosztályok ez évi 
munkájáról. Sajnos, igen sok 
a hullámzó teljesítmény. Né
hol nemcsak a teremhiány 
okoz problémát, hanem a szív, 
a lelkesedés, és a mozgalom 
hiánya. Kiemelte a labdarú
gók, a sakkcsapat és a csel- 
gáncsozók eddigi jó szereplé
sét, valamint a férfi kosara
sok helytállását az NB II- 
ben.

Befejezésül az ügyvezető el
nök köszönetét mondott Gyu
la bácsinak, a szertárosnak, 
aki lelkiismeretes segítője és 
támogatója egyetemünk spor
tolóinak.

Ezután a tömegsportra vo
natkozó intézkedési terv és a 
költségvetés ismertetése kö
vetkezett. Elsődleges cél a Ki- 
lián-testnevelési mozgalom és 
az ISZM sportkövetelmé
nyeinek teljesítése, melyre az

elnökség igyekszik lehetőséget 
teremteni. A költségvetésből 
is kiderül, hogy a tömeg
sportra nagy súlyt fektetnek. 
— Sajnos, a költségvetés elő
készítésében nagyrészt a tava
lyi számokra kellett támasz
kodni, megfelelő támogatás 
hiányában. A sportkör műkö
déséhez szükséges összeg biz
tosítva van, fizetett edzők 
szerződtetésére azonban — 
bármilyen nagy szükség len
re rá, egy-két szakosztályun
kon — nincs lehetőség!

Végül Molnár Sándor kö
szönetét mondott az eddig 
végzett munkáért. A beszá
molót több értékes hozzászó
lás. majd vita követte.

Abban a reményben bú
csúztunk az 1984-es évtől* 
hogy jövőre több lesz a „na
pos oldal” a beszámolóban. 
A cél mindenki előtt világo
san áll — elérése rajtunk mú
lik.

Szakáts Katalin

Színház
Az új színházi évadban 

Nemzeti Színházunk művészed 
már új környezetben játsza
nak. A lebontás alatt álló 
Nemzeti Színház emlékének 
szeretnék adózni egy kis tör
ténettel. Az elmúlt évad Bánk 
bán előadásainak egyikén, egy 
diákelőadáson láttam a követ
kezőt:

Ottó és Biberrach jelenetéi
nek végén Biberrach kifelé 
siet a színpadról egy lépcső
feljárón. Az elárulta-tástól félő 
Ottó tőrrel a kezében utána 
rohan, hogy leszúrja. Biber
rach azonban gyorsabban ha
lad kifelé a kelleténél. Ottó 
észreveszi a veszélyt, és riadt 
hajrába kezd. A finis Biber- 
rachnak sikerül jobban, s el
tűnik mielőtt megkapná a ha
lálos döfést. Ottó — jobb hí
ján — őrjöngve szürkülj a az 
üres függönyt. Kis idő múlva 
visszatér Biberrach, s  haldo
kolni kezd a színen. Én a kö
vetkező szavakat adtam volna 
a szájába:
„A Moszkva térig üldözött a

gaz,
S, ha bent találok egy 

huszonkettes buszt,
Utói nem ér sosem, s  én most 

is élnék!“
(összerogy) 

Balogh Gyula

Még néhány gos
s E S é  e g y e t e m i  s p f & r t k l w B b

heíy&etéróí
A Közgazdász október 24-i 

számában, megjelent Molnár 
Sándor elvtárs tájékoztatója, 
az egyetem szakosztályainak 
helyzetéről.

Ismeretes, hogy egyetemünk 
a minőségi sportban mind az 
elért eredmények, mind a 
sportolók száma alapján el
marad attól a helytől, amit 
hallgatói létszámunk alapján 
képviselni kellene. A cikkben 
Molnár elvtárs több problé
mát megemlít. Ezekkel és a 
szakosztályok intézőivel, ver
senyzőivel való beszélgetésem; 
során felmerült problémák
kal foglalkozunk most részle
tesebben.

A „KÖZGAZDÁSZ” SC.j 
KOMOLY PROBLÉMÁK
KAL KÜZD. Két legfontosabb:; 
a pálya-, illetve az anyagi 
kérdés. Az egyetem egyetlen [ 
kisméretű tornateremmel ren
delkezik. A szabadtéri pá
lyák és egy nagyméretű torna
terem hiánya komoly gondo
kat okoz. Sajnos, ez budapesti 
méretű probléma, így saját 
pálya szerzésre vagy építésére 
a közeljövőben nincs lehető
ség.

Az egyetem tervezett új 
diákotthonában lesz egy meg
felelő tornaterem, amelynek 
elkészülte enyhíteni fog á te- i

remproblémán. Addig azon
ban a város különböző pont
jain kell termet, illetve pá
lyát bérelni, ami megnehezíti 
az edzések kedvező időben 
való megtartását.

Pozitívumnak számít, hogy 
a közelmúltban megoldódott 
kosárlabda-csapatunk és tájé
kozódási versenyzőink edzés- 
lehetősége.

Sajnálatos azonban, hogy 
egyetlen tornatermünkben is 
két-három olyan szakosztály 
sportolói kapnak helyet, me
lyeknek már semmi kapcsola
tuk az egyetemmel (például az 
MHS ejtőernyősei).

Még a fentieknél is nagyobb 
gond az egyetem szűkös 
anyagi helyzete. A költségve
tést mindig az előző évi sze
rint tervezik, így az állami tá
mogatás növelésére csak je
lentős színvonalemelkedés ese
tén van mód. A sportkör má-l 
sík bevételi forrása a tagdíj. 
— Fizetésük elég vontatottan 
történik — és elenyészően kis 
összeg ez az igényekhez ké
pest.

A támogatás kis mértéke 
okozza a sok szakosztályban 
meglevő edzőhiányt. Az MTS 
határozata szerint, a költség-, 
vetésnek csak 30 százalékát \ 
lehet edzői fizetésre fordítani. I

Ezen csak társadalmi edzők
kel lehet segíteni, mert a szak
osztályok idei bajnoki szerep
lése nem ad reális alapot a 
támogatás összegének emelé
sére. Komoly, kiugró fejlődés
re csak a körülmények sze
rencsés összejátszása esetén 
van mód; ha több jóképességű 
sportoló kerül egyszerre egye
temünkre, és ezek egy csapat
ba igazolhatók.

Ez a „csak akkor’ -szemlélet 
sajnos, túlzott mértékben el
uralkodott a sportklub vezető
ségében, és talán ennek hatá
sa nyilvánul meg a csapatok 
élettelen játékában.

Hogy több jó képességű 
sportoló leigazolása ne csak 
a szerencsés véletlenen múl
jon, javasoltuk, hogy a sport
klub próbáljon erősítést sze
rezni kívülről, elsősorban a 
közép- és általános iskolák
ban.

Molnár elvtárs a jobb sze
replés másik akadályát is em 
lítette. Felsőbb osztályban 
már nem lehet mérkőzéseket 
elhalasztani, nyáron pedig az 
egyetemisták nem tudnak a 
csapat rendelkezésére állni 
Az alsóbb osztályokban csa
pataink 4—5 mérkőzés hát
ránnyal kezdenek, ez pedig

nagyon megnehezíti a sikeres 
szereplést, mert a hétköznapi 
mérkőzésekre a csapat tanul
mányi okokból nem tud teljes 
számban kiállni. És ezen eről
tetett mérkőzéssorozat a baj
noki hajrára érezteti hatását.

Ezek eddig általában objek
tív tényezők. Az összes szak
osztály sportolói panaszkod
tak, hogy a KISZ eddig nem  
törődött munkájukkal, ered
ményeikkel, problémáikkal. A 
KISZ illetékesei megígérték, 
hogy ezentúl többet foglalkozr- 
nak majd az egyetemi ver
senyponttal. Igyekeznek meg
javítani a kapcsolatot a KISZ- 
vezetőség és a sportolók kö
zött.

Bessenyei elvtárs vállalta, 
az egyes szakosztályok közös 
kirándulásainak, vacsoráinak 
szervezését, amely a csapat
szellemre jó hatással lenne. 
Másik fő feladatnak a pro
pagandát tekintik. Az aulában 
levő sportfaliújságon még 
mindig májusi labdarúgó-mér
kőzés plakátja látható. Ideje 
lenne ezen már változtatni. A 
propagálás egyik módja lehet
ne — a kultúrosztályéhoz ha
sonlóan — sokszorosított hir
detéseken közölni a mérkő
zések helyét és időpontját. A 
testnevlési tanszék a KISZ- 
szel közösen szervezhetne kol
lektív mérkőzéslátogatásokat 
is

A vezetés javítása érdeké
ben kérjük az egyetem veze
tőségét, hogy a III. emeleten 
levő sportklubot lehetőleg ne 
adják ki a délelőtti órákra, 
mivel délelőtt jobban össze le
het fogni a hallgatókat.

(Folytatjuk)
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